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Szent István és az államalapítás
Augusztus 20. államalapító Szent István királyunk ün-

nepe, nemzeti ünnep, Magyarország hivatalos állami ün-
nepe, egyben az új kenyér ünnepe, a rendszerváltás óta 
legfőbb állami ünnepünk lett. 

A szentté avatási eljárás részeként 1083. augusztus 20-
án nyitották meg István király sírját. A magyar egyház ezt 
a napot iktatta a naptárba István névünnepeként. István 
nagy eréllyel és következetességgel építette ki az egységes 
királyi hatalmat, megszervezte a vármegyéket és az egy-
házi szervezetet, művét minden külső és belső ellenfelé-
vel szemben megvédte. Halhatatlan mű és érdem, méltán 
kapta az „államalapító” nevet. 

Ha államról beszélünk, az a mai ember számára egy ki-
alakult jog-és intézményrendszert, írásban rögzített ügy-
intézést jelöl. A kora középkorban viszont egyáltalán nem 
így volt. A hatalmi ágak elkülönülését csak a 18. század 
teremtette meg, az intézményrendszer stabilitása pedig a 
kora újkor terméke. I. István király nagyságát már a saját 
korában, a XI. században is elismerték. 

A Szent Jobbot – amelynek ezüst ereklyetartóját 1862-
ben készítették – ma Budapesten, a Szent István-baziliká-
ban őrzik. Az 1848-as szabadságharc leverése után hosszú 
ideig nem tarthatták meg az augusztus 20-i nemzeti ünne-
pet, hiszen Szent István a független magyar állam jelképe 
volt. Először 1860-ban lehetett ismét megünnepelni ezt a 
napot. A második világháború végén a Szent Koronával 
együtt nyugatra menekített, de 1945. augusztus 18-án ha-
zahozott Szent Jobb 1947-ig még szereplője volt a Szent 
István-napi ünnepnek. 

A rendszerváltozással felelevenedtek a régi tradíci-
ók, és 1989 óta ennek megfelelően rendezik meg a Szent 
Jobb-körmenetet. Szent István ünnepének igazi rehabilitá-
ciója 1991-ben történt meg: az 1990-es első szabad válasz-
tások nyomán létrejött Országgyűlés 1991. március 5-én a 
nemzeti ünnepek – március 15., augusztus 20., október 23. 
– közül Szent István napját nyilvánította a Magyar Köztár-
saság hivatalos állami ünnepévé. Augusztus 20-án rangos 
állami kitüntetéseket adományoznak, ekkor adják át többek 
között a 2011-ben alapított Szent István Rendet, a legmaga-
sabb állami kitüntetést, amely a Magyarország érdekében 

tett legkiemelkedőbb különleges érdemek, kimagasló élet-
művek, nemzetközi téren szerzett jelentős értékek elismeré-
sére szolgál. Először 2013-ban adományozták oda. 

Az aratás ünnepe
Az aratási időszak befejezése a nyár második felére esik. 

A hagyomány szerint az aratás után Szent István-napra 
sütötték az új búzából készült első kenyeret. Ezen a napon 
országszerte aratóünnepeket tartottak, ahol az aratás befe-
jeztével az aratók búzakalászból és mezei virágokból arató-
koszorút vagy búzababát kötöttek és ünnepélyes menetben 
a földesúr elé vitték. Az ünnep táncmulatsággal zárult. 

A termény betakarításához kapcsolódó különböző val-
lásos ünnepségek a más-más kultúrájú népeknél egyaránt 
a hálaáldozat bemutatását jelentik. Ide kapcsolódik az új 
kenyér ünnepe is, amit a középkori Magyarországon még 
korábban, július 15-én ünnepeltek. Hogy hogyan került 
át augusztus 20-ára? 1818-ban Ferenc császár megengedte 
Szent István Budán őrzött kézereklyéjének a budai Várhe-
gyen történő ünnepélyes körülhordozását. A Szent Jobb 
körmenet azóta is hagyományos ünnepi program. Minden 
ünnepnek fontos része az étkezés is, amit a kenyér szimbo-
lizál a legjobban, ráadásul az aratás végét is körmenettel ün-
nepelték, így kézenfekvőnek tűnhetett ezt is nemzeti ünnep 
napjára időzíteni. Az ember legalapvetőbb élelmiszere a ke-
nyér, az életet, a megélhetést és az otthont szimbolizálja. Az 
augusztus 20-ai állami ünnepen a nemzeti színű szalaggal 
átkötött kenyérrel fejezzük ki, hogy az élet és a haza össze-
kapcsolódik. Az új lisztből készült kenyér az ünnepi asztal 
ékessége lett, és jelképévé vált az államiság ünnepének. 

ÉRDEKESSÉGEK

AUGUSZTUSBAN TÖRTÉNT        
ÉRDEKESSÉGEK

Augusztus 1.
1882-ben ezen a napon alapította meg Törley József a leg-
korszerűbb és legjobban gépesített magyar pezsgőgyárat, 
1946-ban kibocsátották a forintot, 1948-ban pedig átadták 
az újjáépített Margit hidat Budapesten.

Augusztus 2.
A roma holokauszt, a po-
rajmos nemzetközi em-
léknapja. 1944. augusztus 
2-áról 3-ára virradó éjszaka 
háromezer cigányt mészá-
roltak le Auschwitzban.

Augusztus 3.
1492. augusztus 3-án indult 
el Palos kikötőjéből Kolum-
busz Kristóf három hajója, 
a Santa Maria, a Nina, a 
Pinta, hogy az Atlanti-óce-
ánon nyugat felé haladva elérjék Kínát és a Távol-Keletet.

Augusztus 4.
Ezen a napon van Raoul Wallenberg születésnapja, amely 
2001 óta a humánum napja Magyarországon. Ilyenkor 
azokra emlékezünk, akik a vészkorszak idején önzetlenül, 
az életüket kockáztatva mentették embertársaikat.

Augusztus 9.
1500-ban VI. Sándor pápa arról rendelkezett, hogy a ha-
rangszó az egész keresztény világban minden délben szó-
laljon meg, jelezve azt, hogy a kereszténység védelme, az 
összetartás minden időben és helyen fontos kötelesség. 
1866-ban megnyílt a pesti Állatkert, Magyarország első ál-
latkertje, a mai Fővárosi Állat- és Növénykert elődje.

Augusztus 10.
1519-ben Ferdinand Magellán portugál tengerész a Földet 
először körülhajózó expedíció vezetőjeként ezen a napon 
indult el felfedező útjára Sevillából. Az expedíció egy hajó-
ja – Afrikát megkerülve – 1522. szeptember 6-án visszatért 
Spanyolországba. Ekkor vált véglegesen bizonyossá a Föld 
gömbölyű alakja és az egységes világtenger léte. 

Augusztus 11.
1456. augusztus 11-én vesztette életét a nándorfehérvári tá-
borban kitört pestisjárványban a legendás törökverő had-
vezér, Hunyadi János.

Augusztus 13.
A Föld népességének több 
mint 10 százaléka balkezes. 
Ma az ő világnapjuk van.

Augusztus 14.
1834-ben útjára indították 
az első dunai gőzhajót, amelynek elkészítését gróf Széche-
nyi István támogatta. 

Augusztus 15.
1914-ben átadták a Csendes-óceánt és az Atlanti-óceánt 
összekötő Panama-csatornát. 1945-ban a hirosimai és a 
nagaszaki atombomba ledobása után Japán feltétel nélkül 
megadta magát, ezzel véget ért a második világháború.

Augusztus 16.
1884-ben megnyitották a budapesti Keleti pályaudvart

Augusztus 17.
1932-ben ezen a napon adták át az első magyarországi 
villamosított vasútvonalat. 1977-ben az „Arktyika” orosz 
atomjégtörő eljutott az Északi-sarkra.

Augusztus 19.
1950-ben ezen a napon 
adták át a budapesti, Sza-
badság-hegyi Úttörővasút 
(ma Gyermekvasút) teljes 
szakaszát.

Augusztus 20.
Az államalapító Szent István királyunk ünnepe, nemzeti 
ünnep, az új kenyér napja, az Országgyűlés 1991. március 
5-i döntése értelmében Magyarország hivatalos állami ün-
nepe. 1083-ban I. László ki-
rály jelenlétében a székesfe-
hérvári Bazilikában szentté 
avatták államalapító István 
királyt. 

Augusztus 23.
Ezen a napon született meg a Molotov-Ribbentrop-pak-
tum, melyben a Szovjetunió és a náci Németország meg-
egyezett a katonai semlegességről, ezenfelül – a szerződés 
titkos záradékában – a nagyhatalmak felosztották maguk 
között Közép- és Kelet-Európát.

Augusztus 24.
1842-ben József nádor elhelyezi a pest-budai Széchenyi 
Lánchíd alapkövét. 1931-ben Károlyi Gyula miniszterel-
nök alakít kormányt. 1981-ben Mark David Chapmant 
húsz év börtönbüntetésre ítélték John Lennon meggyilko-
lásáért. 1988-ban megszületik az első magyar lombikbébi a 
Pécsi Orvostudományi Egyetemen.

Augusztus 27.
Ezen a napon robbant fel az indonéz szigetvilágban ta-
lálható Krakatau vulkán, mely kitörésével az emberiség 
történetének egyik legszörnyűbb természeti katasztrófáját 
idézte elő.

Augusztus 29.
Ma van a magyar fotográfia napja. A Magyar Fotómű-
vészeti Alkotócsoportok Országos Szövetsége 2003-ban 
kezdeményezte megünneplését annak emlékére, hogy Vál-
las Antal matematikus, fizikus és földrajztudós a Magyar 
Tudós Társaság ülésén 1840. augusztus 29-én mutatta be a 
fényképezés, a dagerrotípia készítésének mibenlétét.

Augusztus 31.
1985-ben egy közös ame-
rikai-francia expedíció 
ezen a napon fedezte fel az 
1912-ben elsüllyedt Titani-
cot. 1856-ban felszentelték 
az Esztergomi Bazilikát, 
Magyarország legnagyobb 
templomát..

AUGUSZTUS 20.

ÜNNEP
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Sok-sok év óta leromlott állapotban 
árválkodott kisvárosunk valaha volt 
kulturális központja, a mozi épülete. 
Nagy öröm mindannyiunk számára, 
hogy ennek az áldatlan állapotnak 
immár vége. Az arra járó lakosok ta-
pasztalhatták az átfogó felújítási mun-
kálatok megkezdését, már ami látható.

Bizonyára sokakat foglalkoztat a kér-
dés Túrkevén, hogy mikor lesz mozi. 
A munkálatok jól láthatóan elkezdőd-
tek, és folyamatosan zajlanak. Érdemes 
megjegyezni, hogy a kivitelező nyílt 
közbeszerzési eljárás keretében került 
kiválasztásra, ami annyit jelent, hogy az 
országból bárki pályázhatott a feladatra, 
ha a megfelelőségi feltételeket elérte.

Ezen eljárás keretében a már több 
mint 30 éves múlttal és tapasztalattal 
rendelkező Jánosik és Társai K�. ke-
rült ki nyertesként. A szerződés sze-
rint a kivitelezés körülbelül fél évet 
vesz igénybe, mely alatt az épület kívül 
belül megújul. 

És hogy ez mit is jelent?

A látványosabb dolgok, mint pl. új 
nyílászárók, homlokzati szigetelés, az 
évek alatt elöregedett tető felújítása, 
új moziszékek és mozitechnológia be-
szerelése mellett számos, kívülről néz-
ve talán nem olyan feltűnő, de annál 
fontosabb felújítás is meg fog valósul-
ni. Ilyen például az épület fűtésének 
korszerűsítése vagy akár a teljes elekt-
romos hálózat felújítása.

Szóval reményeink szerint az AVA-
TAR 3. részét már a megújult Korda 
Sándor Filmszínház minden igényt 
kielégítő, modernizált mozitermében 
nézhetjük meg!

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

CSÁNYI TAMÁS

Mikor lesz mozi?

Minden túrkevei diák 1.500 Ft-os akciós áron csob-
banhat és csúszdázhat nálunk egész nap. Gyere és él-
vezd az élményeket! 

 • Regeneráló túrkevei gyógyvíz

 • Díjmentes tisztító sószoba, gyógyító levegő

 • Díjmentes szauna

 • Díjmentes 55 méteres Anakonda csúszda

 • Díjmentes homokpálya, óriás sakk

 • Új játszótéri elemek, ugráló domb

Az akció hétfőtől csütörtökig vehető igénybe, igénybe-
vételéhez lakcímkártya és diákigazolvány bemutatása 
szükséges. Az akció 2024.08.31-ig tart.

JÓ HÍR AZ ÚSZÓKNAK!

Az úszókra való tekintettel bevezetésre került egy  
18 órától igénybe vehető általános belépőjegy, amely-
nek ára 1.000 Ft.

KEDVEZMÉNY A TÚRKEVEI DIÁKOKNAK A STRANDON

Bár javában tombol a nyár, s mint tudvalévő, ilyenkor a 
fű is lassabban nő, de a szabadságolások ellenére folyik 
a munka a Polgármesteri Hivatalban. Sallai R. Benedek 
polgármester is távirati stílusban számolt be az utóbbi 
időszakban folyó eseményekről.

 • A Ligetben a gyermek játszó szökőkutat május végével 
szerették volna átadni, hogy már nyáron használni le-
hessen. A kivitelező azonban hosszabbítást kért, mert 
több műszaki probléma is felmerült, amivel tetszik, nem 
tetszik, meg kell küzdeni, át kell hidalni azokat. Ember 
tervez…

 • A Deák úti óvodában elromlott a gázkazán. 2,1 millió 
forint + ÁFA az új.  Ez is egy sürgősen megoldásra váró 
feladat, amihez meg kell teremteni a szükséges anyagi 
forrást. 

 • A mozi felújításáról egy másik cikkben már említés tör-
tént, szépen halad. Külső homlokzatán a szigeteléseket, 
felújításokat már látni lehet. Aki arra jár, megcsodálhat-
ja kívülről a megújuló filmszínházunkat, ugyanakkor a 
belső fejlesztése nehézségeket okoz, ugyanis még nem 
sikerült kiírni a belső berendezéshez a közbeszerzést, 
hiszen kényelmes székek, új színpadtechnika nélkül a 
műszaki felújítás nem érheti el célját.

 • Július 17-én egy strandfórumot tartottak a gyógyfürdő 
működésével kapcsolatban. E területen is igyekeznek 
minél több intézkedést megtenni, hogy mind a túrke-
veiek, mind az idelátogatók minél magasabb megelége-
désére szolgáljon az üzemelés. A fórumon a problémát 
okozó nehézségek említésén túl számos jó ötlettel álltak 
elő a résztvevők.

 • Sajnos újabb lopások voltak temetőkben, így költség-
vetési átcsoportosítással 1,8 millió forintot haladékta-
lanul biztosítottak a kamerarendszer fejlesztésére, így 
mind a három temetőben immár 8-8 kamera biztosítja 
a vagyon- és állapot biztonságot. A jelenlegi rendszer 
üzemeltetőjével, Csaplár Bélával folytatott egyeztetést a 
polgármester és megter-
vezték a bővítést. Jelenleg 
a Ducza temetőben 8, a 
Vénkertiben 4, a Vas-
úti temetőben 5 kame-
ra áll rendelkezésre és a 
fejlesztéseket követően 
mindenhol 8 kamera fog-
ja vigyázni a szeretteink 
nyughelyeit. 

 • A Polgármesteri Hivatal-
ban egyeztetések folytak 
a Túrkevei Sporthorgász 
Egyesülettel, akiknek 
részben infrastrukturá-
lis segítséget nyújtottak 

munkájuk végzéséhez, részben olyan víztér fejlesztéseket 
kezdtek el tervezni, amelyek a Kis-Berettyó szakaszán le-
hetőséget teremtenek horgászturisztikai és sporthorgász 
célú fejlesztésekre.

 • A hivatalban kisebb belső átszervezés folyt, amelyek a 
munkavégzés hatékonyságát hivatottak szolgálni. Két 
fővel kívánják erősíteni a műszaki stábot, hogy segítsék, 
gyorsítsák a fejlesztéseket, így a pályázatírók közül egy 
fő „visszakerül” műszaki menedzsment feladatokra, il-
letve egy új közterület-felügyelő felvétele történt meg, 
aki a város közterületeinek rendjéért fog felelni. Kisebb 
átszervezések még folyamatban vannak.

 • Egyeztetések folytak a Setét Mihály utca egyik lakókö-
zösségével, hogy segítséget nyújtsanak a rendezettebb 
közterület elérésére az érintett közösség környezetében. 

 • Több egyeztetés zajlott a túrkevei közutak állapotát il-
letően. Újabb közútfelújításokat szeretnének megvaló-
sítani a következő időszakban, amivel nem várják meg 
- az előrehaladás sebessége érdekében - az új testület 
felállását, hanem mihamarabb elkezdik a közbeszerzési 
folyamatot.

 • Mivel a nyár igencsak forró arcát mutatta, sajnos a hi-
vatal emeleti részén rettenetes meleg uralkodott, ami 
nehézzé tette a munkavégzést, így elkezdték a hivatali 
épület ügyében fejlesztési lehetőségeinek vizsgálatát a 
jövőre nézve. 

 • Zajlik a „Túrkevei nyár” rendezvénysorozat. A rendez-
vények koordinálása több egyeztetést igényel, mely 
szerint próbálják segíteni azokat a civil törekvéseket, 
amelyek érdekesebbé, jobbá teszik kisvárosunkban a 
változatos programok lebonyolítását.

Ilyen és ehhez hasonló tárgyalásokkal, egyeztetésekkel 
zajlott az elmúlt időszak néhány hete, melyet a hőség átvé-
szelése mellett minél többen azért igyekeztek megvalósí-
tani, hogy egy pillanatra se álljanak le azok a célkitűzések, 
amelyeket akár a 2019-es, akár a 2024-es kampányban 
megfogalmaztak. 

TÖRTÉNÉSEK A POLGÁRMESTERI HIVATALBAN
MOLNÁR MAGDOLNA
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„Ősidők” óta mondogatják, hogy a politika az egyik leg-
mocskosabb dolog a világon. Lehet benne némi igazság, 
hiszen a közelmúltban lezajlott választás igencsak rávilágí-
tott arra, hogy sajnos kis hazánkban sem tudjuk a másképp 
gondolkodás tényét elfogadni, nem tudjuk tolerálni azt. Ha 
valaki egy bizonyos dologról másképpen vélekedik, rögtön 
ellenséggé válik. Rendkívül szomorú és sajnálatos ezt látni 
mindazoknak, akik úgymond szemlélőként nézik az ese-
ményeket, akik nincsenek benne a sűrűjében. A politika szó 
egykoron azt jelentette, hogy a közügyekkel foglalkozunk, 
ma pedig… Az még elkeserítőbb, hogy egy olyan kicsi tele-
pülésen, mint Túrkeve, hogyan és milyen okokból fajulhat 
odáig eme ellenségeskedés, hogy az utcán már nem is fo-
gadják a köszönést a más-más oldalon állók, hogy családon 
belül is hatalmas feszültséget generál. Hogyan jutottunk 
idáig? Arról már nem is beszélve, hogy milyen módon ér-
telmeznek egyesek alapjában véve egyszerűnek tűnő mon-
datokat… „Mindenki annyit ért meg belőled, ahol ő tart.”   
A mondás mindenesetre elgondolkodtató!

Ezek a gondolatok arról jutottak eszembe, hogy a válasz-
tási időszak, a kampány bizony hozott hideget és meleget 
egyaránt kisvárosunkban, például a tűzoltóság háza tájáról. 
A választási eredmények tudatában – bár október 1-től áll fel 
az új testület – a jelenlegi és a következő ciklus városvezető-
je, Sallai R. Benedek máris hozzálátott a felmerült ellentétek 
rendezésére, mely egyértelműen minden városlakó érdeke. 
Véleménye szerint, ha közügyekről van szó, akkor azt nyilvá-
nosan kell tisztázni és megoldást keresni. Az alábbiakban az ő 
gondolatait olvashatják:

„Július 2-án tett látogatást hivatalomban Sörös Tibor 
tűzoltóparancsnok és Vékony Zoltán, a túrkevei Önkéntes 
Mentő és Tűzoltó Egyesület elnöke. A túrkevei Önkéntes 
Mentő és Tűzoltó Egyesületről talán joggal hiszem, hogy 
egy köztiszteletben álló civil szervezet, amely dr. Szabó 
Zoltán első polgármesterségének köszönheti jelenlegi mű-
ködési gyakorlatát. Akkoriban a széthulló szervezet élére 
Sörös Tibor került, és onnantól állandó önkormányzati 
támogatás mellett működött, és működik ma is. Én ma-
gam is mindenkor nagy tisztelettel voltam munkájuk iránt, 
ennek megfelelően egy külön kitüntetést kezdeményeztem 
részükre az előző ciklusban, és egy kivételével minden kez-
deményezésüket támogattam emlékeim szerint. Minden 
kért támogatást megkaptak a működésükhöz, és egyedi 
segítséget is nyújtottunk a részükre, több mint 46 millió 
forinttal támogattuk a szervezet működését. 

A 2019-2024-es ciklusban Sörös Tibor munkája elisme-
réseként nem csupán egy kitüntető oklevelet kapott tőlünk, 
de felkértem arra, hogy az egész közmunka programot és 
az önkormányzati közterületek rendben tartásáért felelős 
stábot vezesse ő. Ezt azért tettem, mert példaértékű ren-
det, precizitást láttam a tűzoltóságon, és szívesen láttam 
volna ilyen gondos, figyelmes városgondnokot a közterüle-
tért felelős stáb élén. Pár nap gondolkodás után udvariasan 
elutasította a felkérést, arra hivatkozva, hogy a tűzoltóság 
vezetése is nagy munka, és a közmunkásokkal nagyon ne-
héz lenne bajlódnia. A másik dolog amire megkértem az 
kettő, nem túl sikeres próbálkozás után az volt, hogy a helyi 
polgárőrség létrehozásában legyen segítségemre. Ezen kez-

deményezést már 2020-ban megkezdtem, és azok sikerte-
lensége után hozzá fordultam, hogy az önkéntes tűzoltóság 
mellett a polgárőrséget is szervezze meg. Ezt a kérésemet 
is udvariasan hárította. Ezek csak azért voltak tanulságos 
esetek, mert később, politikai kampányában úgy tűzött ki 
közcélokat, hogy korábban két felkérését is elutasított, hogy 
tegyen a városért, és ez érthetetlen volt számomra. 

Mióta polgármester vagyok, néhányszor tettek nekem 
célzásokat arra nézve, hogy vajon minden rendben van-e a 
túrkevei tűzoltóság háza táján, de a jó munkakapcsolat ér-
dekében ezeket nem tettem szóvá. Nem „eltussolási“ szán-
dék miatt, hanem tiszteletben tartva Sörös Tibor roppant 
érzékenységét, és értékelve számos közfeladat ellátásában 
tanúsított munkáját. Ezen túl nagyon megbíztam emberi-
leg, számvitelileg egyaránt Vadné Deák Ibolyában, az egye-
sület elnökében, és hittem abban, hogy elnökként kontrol-
lálni tudja a szervezet működését. 

Ezek a bejelentések (amelyek nem szűntek meg, a meny-
nyiségük fokozódott, remélem csak a kampány heve miatt) 
konkrétan az alábbi területekre irányultak: 
 • Sörös Tibor parancsnokként használja-e a szolgálati 

tűzoltósági Volkswagen járművet magáncélra és milyen 
mértékben; 

 • a közadakozásból vásárolt emelőkosaras gépjárművet mi-
lyen vállalkozási céllal használja, hiszen a közadakozásban 
nem erre hivatkozva keresett szponzorokat, támogatókat; 

 • a tűzoltóság emberei milyen gazdasági, számviteli háttér-
rel bonyolítanak vállalkozási tevékenységeket a városban 
fakivágások és egyéb lakossági szolgáltatások területén, 
azok hogyan vannak könyvelve; 

 • engedik-e magángazdálkodási célokra a tűzcsapokat 
használni ismerősöknek;

 • mennyire működik szakmailag elfogadhatóan a szervezet.

Ezeket érdemben nem kezeltük sajnos, egy részüket 
„pletyka“ kategóriába soroltuk, más részüket nem tartottuk 
megalapozottnak. A szervezet civil, független, nem szólha-
tunk bele mindenbe, s nem is akarunk.  

Az első baljós jelek akkor jöttek, amikor Vadné Deák Ibo-
lya sok-sok éves lelkiismeretes önkéntes elnöki tevékenysé-
géről lemondott, és arról tájékoztatott, hogy nem tudja vál-
lalni a szervezet vezetését. Majd tavasszal hallottam vissza 
elsőként, hogy a lakosság körében a 2019-2024-es ciklus 
önkormányzatát, konkrétan a városvezetést pocskondiázza 
a parancsnok a lakosság körében, a tűzoltóság közösségi ol-
dalát saját kampánycélokra alakította át, és nyíltan politikai 
szerepet kívánt vállalni - amihez természetesen joga van. 
Nagyon rosszul esett, hogy a hátunk mögött (a „tisztes-
ség és becsület“ szórólap ellenére nem nyíltan, egyenesen, 
szemtől szemben) mindenféle vélt bűnöket említ és tűzoltói 
szerepét arra használja, hogy a bérére fedezetet adó, azt fi-
zető önkormányzatot támadja. Emiatt személyesen kértem 
tőle egy látogatást, ahol az akkor még elnöki jogkörrel je-
lenlévő Vadné Deák Ibolya előtt kijelentette: ha én maradok 
a polgármester, nem folytatja a tűzoltósági munkáját. 

Ennek megfelelően a 2024-es költségvetésben a működé-
si támogatást 2024. június 30-ig kötöttük meg, hiszen nem 
tudtuk, mi lesz a tűzoltósággal. Érdemes megjegyezni, hogy 
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a szerződésben vállalt kommunikációs kötelezettségeinek az-
óta sem tesz eleget, ami alapján az eddigi támogatás is visz-
szakövetelhető lenne, ami nem áll szándékunkban. Sajnos 
a kampányban a korábban jónak hitt munkakapcsolatunk 
megromlott (ilyen átkozott valami ez a politika, még ilyen 
kicsi, helyi szinten is), számos sérelmet hallottam vissza, de 
azok közül egy sem volt, ami nem csupán egyszerű hiúsági 
kérdés lett volna. A választások kimenetele ismert. Ezeken a 
gondokon azonban túl lehet lépni, vége van a választásoknak, 
és ideje lenne rendezni: mi lesz akkor a helyi tűzoltósággal? 
Ebben az ügyben folytattunk beszélgetést, és abban bízom, 
hogy ez elősegítheti a konfliktusok feloldását. 

Mint megtudtam, a részemre panaszokkal élő túrkevei la-
kosok másokat is megkerestek azzal kapcsolatban, hogy való-
ban jogszerűen, átláthatóan, célorientáltan működik-e a szer-
vezet. Ezúton nyilvánosan kijelentem: semmi közöm ezekhez 
a beadványokhoz, senkit nem biztattam arra, hogy ilyeneket 
írjon, és ilyeneket készítsen. Én arra készültem, hogy a válasz-
tások után a feszült légkör csökken, és majd Sörös Tibor keres, 
hogy tájékoztasson szándékairól, az egyesület szándékairól, 
hiszen a szervezet önkormányzati finanszírozása megszűnik. 
Ez a találkozó történt meg július első napjaiban. 

Mint kiderült, Sörös Tibor parancsnok kész meggondolni 
magát, és szívesen maradna, s ebben a döntésében támogatni 
szeretném. Kész vagyok arról is meggyőzni a képviselő-testü-
letet, hogy kapjon további működési támogatásokat az egye-
sület, hogy folytathassa munkáját. Minden további nélkül 
félre tudom tenni a politikai csata eseményeit, és továbblépni. 
Vannak azonban elvárások, a korábbi gyakorlat alapján ez 
nem mehet így tovább változatlan formában. 

A tűzoltó egyesület munkáját tisztelem, hasznosnak tar-
tom, de az alábbi alapelveket fontosnak tartom a korábban 
felmerült szempontokat figyelembe véve: 

 • Ha bért fizetünk valakinek, akkor elvárhatónak érzem, 
hogy ha városi rendezvény van, városi közterületi feladat 
van, és épp nincs katasztrófa, tűz, akkor az egyesület mun-
katársai rendelkezésünkre álljanak.

 • Elvárható az átlátható működés és elszámoltathatóság. 
Bármelyik gépjármű, vagy tűzoltósági tulajdonú vagyon, 
eszköz használata dokumentált és engedélyezett kell, hogy 
legyen.

 • Az egyesület eddig létrehozott vagyona nem lehet magá-
nosítható. Emiatt, az ilyen kockázat megelőzése érdekében 
biztosítékokat várunk el, hogy ez elmúlt csaknem 25 évnyi 
folyamatos önkormányzati támogatással létrehozott egye-
sületi tulajdonban lévő városi közvagyon hosszú távon azt a 
célt szolgálja, amiért azt létrehozták, amiért azt támogatták. 

 • Elvárjuk a fegyelmezett számvitelt. Egyetlen fakivágás, vál-
lalkozói feladat sem lehet lekönyveletlen, szabályos számvi-
teli bevételi pénztárbizonylat nélküli. 

 • Az egyesület működésének átláthatónak kell lennie. A tag-
ságnak megvannak a jogai, a szabályos működésnek a fel-
tételei. Az egyesület tagjaitól értesültünk, hogy a tagdíjak 
beszedése eklektikus, rendre elmarad, elmaradnak a köz-
gyűlések, és pl. senki nem tudja, hogy a 2024-es tisztújítás 
milyen közgyűlésen, milyen jelenlét mellett, milyen törvé-
nyességgel zajlott. Az egyesület működésének ellensúlyok 
kellenek, és a szabályos működés feltételeit biztosítani kell. 

Mindezek alapján háromféle lehetőséget látok a Tűzoltó Egye-
sület előtt: 

1. Az önkormányzattól függetlenül folytatja tevékenysé-
gét, ebben az esetben a fenti feltételekből természetesen sem-
minek nem kell megfelelni, mindent úgy tesz a szervezet, 
ahogy akar, teljes autonómiában működhet, az önkormány-
zattól teljességgel függetlenül - de önkormányzati támogatás 
nélkül. Természetesen Sörös Tibor parancsnok maradhat a 
helyén, és folytathatja munkáját. Ebben az esetben csak az er-
kölcs és a lakossági elvárásoknak kell megfelelni, és mindent 
úgy csinálnak, ahogy szeretnék. 

2. Amennyiben továbbra is igényli a Tűzoltó Egyesület az 
önkormányzat működési támogatását, abban az esetben csak 
olyan támogatási szerződést tartok elfogadhatónak, amely 
fenti öt pontban megfogalmazottak elveinek megfelel. Ebben 
az esetben személyi és szervezeti függetlensége megmarad, de 
működési feltételeknek kell megfelelnie. Az önkormányzat 
nem szól bele személyi és szakmai kérdésekbe, az egyesület 
működésének azon részébe, amely nem tartozik rá, azaz a 
mindennapi munkavégzésbe, de biztosítékokat akar a jogsze-
rű működéshez. Természetesen Sörös Tibor parancsnok ma-
radhat a helyén, és folytathatja munkáját. Mindent elkövetek, 
hogy ez a megoldás legyen az egyeztetések kimenete. 

3. A harmadik lehetőség természetesen a szervezet szemé-
lyi kapitulációja, ha nem akarja folytatni tevékenységét sem 
egyik, sem másik módon. Ebben az esetben az önkormány-
zat abban érdekelt, hogy megmaradjon a Tűzoltó Egyesület, 
akár más személyi állománnyal is, és megmentse a szerve-
zet döntően önkormányzati hozzájárulásokkal megszerzett 
vagyonát, hogy az hosszú távon a város érdekeit szolgálja. 
Nem ez a kívánatos megoldás. Ebben az esetben a Tűzoltó 
Egyesület jelenlegi vezetése önként dönt amellett, hogy nem 
kívánja a fentebbi egyik, vagy másik módon folytatni, így itt 
az önkormányzat beavatkozik külső szereplőként és segíti a 
személyi állomány megújítását, vagy a Tűzoltóság átalakulá-
sát más működési formává. 

Így, vagy úgy, de az önkormányzat abban érdekelt, hogy 
a tűzoltóság megmaradjon. Nem érdekelt abban, hogy 
beleszóljon személyi kérdésekbe, Sörös Tibor folytathat-
ja munkáját politikai szerepvállalása ellenére is. Sem Sörös 
Tibor szakmai tevékenységébe, sem a szervezet belső auto-
nóm döntésébe nem szól bele az önkormányzat, de világos 
feltételeket teremt a további támogatásokhoz. Készséggel 
terjesztem a képviselő-testület elé a további támogatási szer-
ződését a szervezetnek, igyekszem Sörös Tiborral a legjobb 
együttműködést fenntartani annak ellenére, azaz túllépve 
azon, vagyis függetlenül attól, hogy rólam, és az általam ve-
zetett önkormányzatról milyen kommunikációt folytatott az 
elmúlt hónapokban, de a működési gyakorlatban elvárom 
ebben az esetben azt, hogy a lakossági elvárásoknak is meg-
felelő átlátható működéssel folytassa munkáját. 

Az egyesület tehát válaszút elé érkezett, amit saját magának 
kell meghoznia. Készek vagyunk tovább segíteni a jelenlegi 
formájában a szervezetet, de ragaszkodunk az elszámoltat-
ható, átlátható működéshez. Azt gondolom, ha mi is, és az 
egyesület is a város érdekét tartjuk szem előtt, akkor meg kell 
találni konszenzust, és a választások után ki kell alakítani a 
további együttműködés esélyét.”

A mendemondák kialakulásának elkerülése érdekében 
szükséges volt leírni a tényeket. Mindenki formálhat vé-
leményt a kialakult helyzetről, de egy biztos: amennyiben 
valaki anyagi támogatást nyújt egy civil szervezetnek, an-
nak lehetnek elvárásai is mindezek fejében. A tiszta, átlát-
ható működés senki számára sem jelenthet gondot abban 
az esetben, ha tisztán és átláthatóan működik! 
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Kerek évforduló alkalmával ke-
rült megrendezésre július 2-án a 
Vasúti temetőben az a szűkkörű 
megemlékezés, melyen Beregszá-
szi Sándorra emlékeztünk. 
80 éve lőtték le azt a 12-es oldal-
számú, Messerschmitt 109-es tí-
pusú, műszaki kuriózumként tel-
jes egészében magyar gyártmányú 
vadászgépet, amelyet a túrkevei 21 
éves Beregszászi Sándor szakasz-
vezető vezetett egy reménytelen 
küzdelemben.

80 éve ádáz csata dúlt hazánkért, 
és lehet ugyan történelmileg érté-
kelni, hogy ki volt a „jó“ oldalon, 
ki szolgálta a „felszabadítást“, de ez 
nem változtat azon a tényen, hogy 
egy hazáját védő túrkevei fiatalem-
ber, többedmagával, fájdalmasan fi-
atal korban azért halt meg, mert hit-
te, hogy a hazáját védi, és mert hitte, 
hogy ezzel jót tesz nemzetének és 
mérlegelés nélkül küzdött a totális 
túlerővel szemben is, ami tragiku-
mában is heroikus és tisztelendő. 
Az 1944. július 2-án délelőtt leve-
gőbe emelkedő vadászgép tizenhét 
másik repülővel együtt indult, hogy 
felvegye a harcot az ellenséges 300 
amerikai vadászgép és 620 bombá-
zó ellen, amelyek feladata a totális 
pusztítás volt. 

A Honvédelmi Minisztérium 
Hadtörténeti Intézete és a Magyar 
Honvédség Kiss József 86. Helikop-
terdandárja túrkevei jelenlévőkkel 
méltó megemlékezéssel adott tiszte-
letet a Vasúti temetőben Beregszászi 
Sándor halálának 80. évfordulóján. 
A méltató beszédeket Soós Péter al-
ezredes, a HM Hadtörténeti Intézet 
és Múzeum igazgatóhelyettese és 

Magó Károly, a HM Kiss József 86. 
Helikopterdandár zászlósa mondta 
el. A koszorúzást követően igazán 
megható volt a levegőben tiszte-
letköröket végző helikopter látvá-
nya. A temetői megemlékezés után 
Dinya József Military Múzeumába 
látgatott el a közönség, ahol meg-
csodálhatták a rendkívül gazdag 
anyagot. Itt kötetlen beszélgetésekre 
is sor került, ahol szóba került egy 
komoly mulasztás is, melyre maga 
az ünnepi megemlékezés világított 
rá. Az ünnepségen megjelent Sallai 
R. Benedek polgármester az alábbi-
akat mondta:

„Teljesen természetes, hogy már-
cius 15., augusztus 20., október 6., 
októbert 23. és immár a Nemze-
ti Összetartozás Napja nélkül nem 
múlhat el év városunkban, és ha 
módunk van, akkor megemlékezünk 
a Redemptio-ról és a kommunizmus 
áldozatairól is. Azonban a két nagy 
világégésről nincs következetesen 
minden évben városi megemlékezés, 
ami szomorú mulasztás, amit pótol-
ni kell. Beregszászi Sándorról meg-
emlékezni helyénvaló és szükséges, 

de a II. világháború többi túrkevei 
áldozatairól és hőseiről szintén meg 
kellene városi szinten emlékeznünk, s 
ha már ezt megtesszük, illendő lenne 
a holokauszt túrkevei áldozatai előtt 
is tiszteletet adni. Előbbi esetén mél-
tatlan Beregszászi Sándor mellett az 
összes többi hősi halottal szemben, 
ha róluk nem lenne megemlékezés, 

ha az ő áldozatuk előtt nem hajta-
nánk fejet és nem adnánk kegyelettel 
tiszteletet. Tiszteletlenség és hálát-
lanság nem lépni a városban annak 
érdekében, hogy koszorúzással, és 
szerlény megemlékezéssel ne hajta-
nánk főt azok előtt a halottak előtt, 
akik küzdöttek és meghaltak az or-
szág jövőjéért, értünk.” 

Nyugodjanak békében mindazok, 
akik életüket adták az országért, a 
szebb jövő reményéért.

KOVÁCS KATA

Megemlékezés Beregszászi Sándorról

Rendkívül nehéz higgadtan és tárgyilagosan fogalmazni a 
Ligetben történő elítélendő magatartásról, nevezzük nevén: 
randalírozásról. Már korábbi számunkban is szót ejtettünk 
arról, hogy pár - finoman fogalmazva – neveletlen tizenéves 
mennyi bosszúságot okoz mindazoknak, akik rendeltetéssze-
rűen szeretnék használni a Liget adta számtalan lehetőséget. 
Örülhetnénk, hogy van hol kulturált időtöltésre, sportolás-
ra, mozgásra, játékra, ehelyett pár otthon sem szívesen látott 
tinédzser tönkreteszi mások örömét. Bár egyértelmű és jól 
látható helyen kitett házirend tájékoztat minden látogatót a 
helyes magatartás szabályairól, ez a pár suhanc fittyet hány 
rá és abból űznek sportot, hogyan kell bosszantani másokat.

A környéken lakók bejelentései alapján a városvezetők is 
megelégelték az udvarias és szívélyes kérlelgetést és határo-
zott lépésre szánták el magukat. Hiába, ha szóból nem ért az 
ember, akkor keményebb fellépésre van szükség!

Miután a tervezett ligetgondnoki státusz nem jöhetett lét-
re a munkafeltételeket vállalni tudó jelentkező hiányában, így 
a városvezetők felkérték a Hajdú Villamosság K�. biztonsági 
céget, hogy fokozott ellenőrzéssel az önkormányzat megbí-
zásából a Liget felügyeletét ellássa. Hajdú Sándorral, a cég ve-
zetőjével, a biztonsági szolgálat irányítójával megállapodtak, 
hogy a 22.00 órás zárást külön ellenőrzik, a Liget területéről 
mindazokat eltávolítják, akik az ott lakók nyugalmát zavar-
hatják. Az esték mellett napközben is szúrópróbaszerű elle-
nőrzéseket végeznek, hogy a dohányzás, a kerékpározás, az 
elektromos közlekedési eszközök és egyéb, a Liget házirend-
jébe ütköző magatartás kiszűrhető legyen. A házirend meg-
tartása mindenkinek kötelező és önkormányzat feladata az, 
hogy a normális, jogkövető lakosait védje városunknak. Sal-
lai R. Benedek polgármester a következőképpen fogalmazott:

„Nem fogjuk engedni, hogy a normális emberek rovására 
a viselkedés problémákkal bírók többségbe kerüljenek és ők 
uralják a grundot. A házirend betartását, ha kell fokozott lét-
számú biztonsági ellenőrzéssel fogjuk biztosítani, a jelenlegi 
megállapodás csak a kezdés, addig fogjuk fokozni a biztonsá-
gi jelenlétet, ameddig el nem érjük, hogy rend legyen. 

Nagyon bánt az intézkedés szükségessége, nem pusztán 
azért, mert pénzünkbe kerül, hanem azért, mert szükségessé 
vált. A rendőrség partner a fellépésben, hamarosan az önkor-
mányzat is szabálysértési eljárásokat tud ilyen miatt kezde-
ményezni, sajnos azonban korlát a 18 év alatti személyekkel 
való eljárás lehetősége, de erre találtunk gyámügyi intézke-
dési eszközt, és ne gondolja egyetlen fiatal sem, hogy félünk 
lépni gyámhatósági eszközökkel velük szemben. A háziren-
det be fogjuk tartatni. 

Legyen világos: a Hajdú Villamosság K�. önkormányza-
tunk megbízásából jár el, biztonsági őrei az önkormányzat 
felhatalmazásával intézkednek. Így, vagy úgy, de el fogjuk 
érni, hogy a Liget a normális embereké, családoké legyen, és 
megszűnjön a másokat zavaró magatartás.”

VÉGE A LIGETI RANDALÍROZÁSNAK
MOLNÁR MAGDOLNA

KÖZÜGY KÖZÜGY

TÚRKEVE VÁROS NAPJA

2024. SZEPTEMBER 7.

A részletes programot következő számunkban közöljük.
A programok között szerepel a rendőrség „bikesafe”, 
azaz a kerékpárok regisztrációjával történő biztosítá-

sának lehetősége is.



10 11

2024. június 20-24. között a lengyel 
testvérváros, Porabka meghívására 
33 fős túrkevei küldöttség utazott 
Lengyelországba. A küldöttségünk 
tagja volt a Kistücsök néptánc együt-
tes, amelynek képviselői nagy siker-
rel szerepeltek a porabkai városnapi 
program színpadán.

A meghívást indokolta, hogy 20 
évvel ezelőtt, 2004 tavaszán írtuk 
alá a testvérvárosi megállapodást. A 
lengyel barátaink a vendéglátásunk 
költségeire európai uniós pályázaton 
nyertek forrást, az utazás költségei-
hez a túrkevei utazók hozzá járultak. 
Az utazás során egy-egy nap volt az 
odautazás és a visszautazás, tényle-
gesen így három napot tölthettünk 
Lengyelországban.

Csodás nap volt a péntek, amikoris 
18 kilométert tutajoztunk a mai szlo-
vák-lengyel határt jelentő Dunajec 
folyón, azon a folyón, amely egykor 
a történelmi Magyarország és Len-
gyelország közös határa volt. A tutaj 
több órás siklása a hegyek között so-
kadszor adott felejthetetlen élményt. 
A városnapi kulturális programon a 
lengyel népi táncosok, a fúvószene-
kar programja is lenyűgöző volt.

Örömmel fogadtuk azt a pillana-
tot, amikor Kántorné Bíró Emíliának, 

városunk alpolgármesterének átad-
ták Porabka díszpolgári kitüntetését 
annak elismeréseként, amit a gyü-
mölcsöző kapcsolat építése érdeké-
ben a két évtized alatt tett. 2010-ben 
díszpolgári elismerést kapott a len-
gyel testvérvárosban Szurcsik István 
és dr. Szabó Zoltán, amikor elismer-
ték mindkettőnk értékteremtő tevé-
kenységét. 2024-ben jelenlétünkben 
kapta meg a díszpolgári címet Po-
rabka nyugalmazott polgármestere, 
Czeslaw Bulka is, akivel 20 éve aláír-
tuk a testvérvárosi szerződést.

Porabkai tartózkodásunk fontos 
eseménye volt a június 23-ai, va-
sárnapi magyar nyelvű szentmise 
az egyik helyi, közelmúltban épült 
római katolikus templomban, ame-
lyet a küldöttség tagjaként Ondavay 
Tibor pápai plerátus, plébános mu-
tatott be.

Élménydús napokat élhettünk 
meg sokadszor lengyel barátaink 
vendégeként, méltó módon vehet-
tük számba a mögöttünk hagyott két 
évtized eredményeit.

Abban a hitben és reményben bú-
csúzhattunk és indulhattunk haza, 
hogy a két évtized alatt létrehozott 
alapra a következő évtizedek együtt-
működése biztosan tovább építhető.

20 éves a lengyelországi Porabka és Túrkeve közötti testvérvárosi kapcsolat

KÖZÜGY KÖZÜGY

A hónap bölcs mondása

“Kételkedj – mert a kétség nem bűn, hanem az intelligenciád jele. Nem 
vagy felelős semmilyen nemzetnek, semmilyen egyháznak, semmilyen 
Istennek. Csak egy dologért vagy felelős, és ez az önismeret.”
(OSHO)

DR. SZABÓ ZOLTÁN - POLGÁRMESTER EMERITUS

A 2024-es önkormányzati választáson 
együttműködésben induló képviselők 
továbbra is fenntartják Túrkeve test-
vérvárosi kapcsolatait európaiságunk 
megőrzése és a nemzetközi együtt-
működések fejlesztése érdekében. Bár 
nem ez a legfontosabb teendője az ön-
kormányzatnak, de ez is dolguk, mert 
városdiplomáciai feladataik is vannak. 

– A testvérvárosi kapcsolatok ápolá-
sa nem lehet kizárólagos privilégiuma 
néhány városvezetőnek, – mondja Sal-
lai R. Benedek polgármester – az nem 
alapulhat közpénzen, azonban minden 
segítséget meg kell adnunk ahhoz, hogy 
a városok közötti jó kapcsolat épüljön, 
így továbbra is érdemi szerepet szánunk 
a magánjellegű utaknak. Nagybocskó, 
Nagyszalonta és Porabka egyaránt lel-
kesen ápolja a kapcsolatot városunkkal, 
s ezek egyaránt rendelkeznek személyes 
kapcsolatokkal. 

Eddig akár az „önkormányzati hírek” 
rovatban is szerepelhetne jelen írás, s 
hogy mégsem ott a helye, annak egysze-
rű magyarázata van: magánemberként, 
saját költségen utazva a lengyelországi 

Porabkába, szintén saját költségen száll-
va meg, bizonyítandó, hogy túrkevei-
ként így is lehet a testvérvárosi kapcsola-
tok erősítéséért és ápolásáért tenni. Ergo 
a rosszindulatú mendemondák megelő-
zése érdekében kihangsúlyozva: NEM 
közpénzen látogatott a polgármester 
lengyel testvérvárosunkba!

Ahogyan a polgármester fogalma-
zott: „Célom az volt, hogy bemutassam 
azt, minden túrkevei számára megvan a 
civil lehetőség, hogy részt vegyen a test-
vérvárosi kapcsolatok ápolásában magá-
nemberként is. Porabka mellett ajánlom 
�gyelmükbe az Energylandia nevezetű 
extrémparkot, hiszen néhány óra alatt 
Túrkevéről is elérhető, nagy-nagy élmény 
lehet a gyerekek számára, és ha ezzel egy-
egy lépést teszünk Porabka irányába, ak-
kor közelebb kerül városunk lakóihoz is 
ez a testvérváros, amely egyébként a leg-
több energiát teszi a kapcsolat ápolásába. 
Energylandia pedig azért lehet tanulságos 
helyszín minden ma-
gyarnak az élmény-
szerzésen túl, mert lát-
ványos az a fejlesztés, 
amit itt megvalósítot-
tak lengyel barátaink, 
és látványos, hogy 
hová vezet, ha a fej-
lesztési források a cél-
zott területen kerülnek 
felhasználásra teljes 
egészében.”

Túrkeve több évti-
zede kialakított test-
vérvárosi kapcsolatai 

a városvezetés szándékai szerint a jövő-
ben sem túrkevei közpénzek felhaszná-
lásán fog alapulni, hanem olyan magán-
látogatásokon, vagy saját finanszírozású 
utakon, ahol azok, akik fontosnak tartják 
az ilyen törekvéseket is, önként vesznek 
részt. Ebből senki nincs kirekesztve, 
bárkinek szívesen segítenek az utazás-
szervezésben is, hogy látogatásával hoz-
zájáruljon a lengyel-magyar barátság 
ápolásához. 

A városvezető bízik abban, hogy a lá-
togatása és annak egyeztetése elő fogja 
segíteni, hogy porabkai magánállam-
polgárok is válasszák turisztikai célnak 
városunkat és ezáltal idegenforgalmi 
hatása is legyen a kapcsolatnak. A nyár 
még sok lehetőséget tartogat egy-egy 
úti cél megválasztásához, Porabka gyö-
nyörű környezetben fekvő település, él-
ményeket és feledhetetlen vendéglátást 
tartogat minden odalátogató számára. 
Próbálják ki!

MOLNÁR MAGDOLNA

Porabka testvérvárosunkban magánemberként

    

LAPZÁRTA: 
2024. augusztus 23.

ELÉRHETŐSÉGEINK:
E-mail: turkevetelevizio@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Televízió

E-mail: ujsagturkeve@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Újság
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Tudták, hogy a Facebook amerikai alapítású közösségi há-
lózat, amely 2004. február 4-én kezdte meg működését? 
Eredetileg �efacebook-nak hívták. Az egyik legnagyobb 
ismeretségi hálózat a világon, amely 2011 februárjára már 
több mint 637 millió regisztrált felhasználót számlált.

Mark Zuckerberg a Facebook közösségi oldal készítője, 
amelyet iskolatársaival alapított, Dustin Moskovitz, Eduardo 
Saverin és Chris Hughes voltak a társai a program elkészíté-
sében. A Facebook elődje egy „Harvard-gondolatnak” indult 
2002-ben, majd Zuckerberg úgy döntött, hogy szétterjeszti 
a Harvardhoz „kötődő” más iskolában is szobatársa, Dust-
in Moskovitz segítségével. Az egyetemen belül akartak egy 
gyors, mindenki által hozzáférhető információs-hálózatot 
létrehozni, ami napjainkra kinőtte magát, s a világ minden 
pontján ismert és használt közösségi felület.

Mi, magyarok is nagy előszeretettel használjuk, bár oly-
kor-olykor túllövünk a célon. Gondoljanak csak arra, hogy 
bárki készíthet magának egy profilt, ahol olyan „kamu” ada-
tokat adhat meg, amilyet csak nem szégyell. Vannak, akik a 
virtuális térben ilyen álprofil mögé bújva szitkozódnak, ter-
jesztenek mindenféle fals kijelentéseket. Nekik inkább egy 
pszichológus segítségére volna szükség! A baj az, hogy na-
gyon sokan „bedőlnek” ezeknek, mondván, hogy „megírták” 
a facebook-on. Csak halkan jegyzem meg, hogy a média ural-
ta világunkban ránk zúdult információáradatban kapkodjuk 
a fejünket, mit hihetünk el, minek van valóságtartalma, mi az 
igaz és mi nem az. Ezt a nehézséget kiküszöbölendő, létezett 
egy tantárgy az iskolákban, amit médiaismeretnek hívtak. 

Mára törölték a színről, holott egyre nagyobb szükség lenne 
a rendszer ismeretére, átláthatóságára. Jó tudni, hogy a média 
a tömegek befolyásolására született! (Nem a valós hírek plat-
formja, ergo bánjanak vele csínján!)

Egy kicsit elkanyarodtam ugyan a facebook-tól, de máris 
visszatérek. A címben nem véletlenül használtam a kérdőjelet! 
Lehet-e kapcsolatnak nevezni a felszínes ismeretséget? Face-
book ismerősök vagyunk, de az utcán már nem ismerjük meg 
egymást… A kis okos felület emlékeztet bennünket, kinek 
mikor van névnapja. „Imádom”, amikor belinkelve számtalan 
nevet, egy füst alatt letudják a köszöntést. Annyira nem jó is-
merős, hogy felhívják telefonon az illetőt és élő szóban közöl-
jék jókívánságaikat, vagy egy SMS-ben, üzenetben egyedileg 
köszöntsék… akkor meg minek? Így akar valaki udvariasnak, 
„jó fejnek” tűnni? Az meg végképp kiveri a biztosítékot, ami-
kor egy elhunyt embert köszöntenek születésnapján! Fogalma 
sincs a másik emberről, életéről, haláláról, de… 

Emberek! Valóban ennyire felszínesek lennénk? 
Javaslom, hogy szeretteiket, jó ismerőseiket köszöntsék 

élő szóban, meglátják, milyen örömöt szereznek a – valódi – 
figyelmességgel, az igazi odafigyeléssel! 

Ui.: Félre ne értse senki, a közösségi oldalak pozitív hatá-
sait nem vitatom, magam is használom. A kisebb létszámú 
zárt csoportjaimban a lehető leggyorsabb információáram-
lást biztosítja, messzi távolba vetődött régi ismerősöket lehet 
megtalálni stb. Csak hát ezek a használattal kapcsolatos ano-
máliák egy idő és gyakoriság után már arra késztettek, hogy 
felhívjam az önök figyelmét is rá!

KAPCSOLATAINK?
FACEBOOK-OZUNK… FACEBOOK-OZUNK…

KÖZÜGY

MOLNÁR MAGDOLNA

KÖZÜGY

Mivel kisvárosunkat is elérte az 
e-roller divatja, hasznos lesz elolvas-
niuk a 24.hu cikkét:

Július közepétől a mintegy 50 ezer 
e-rollerrel már csak kötelező bizto-
sítással lehet közlekedni a hazai uta-
kon. A Független Biztosítási Alkuszok 
Magyarországi Szövetsége (FBAMSZ) 
arra hívja fel a figyelmet, hogy a jármű 
vezetőjének közúti ellenőrzés során be 
kell tudnia mutatni a biztosításról szóló 
igazolást, de bérlés esetén is a használó-

nak kell meggyőződnie arról, hogy az 
adott járműre kötöttek-e biztosítást.

A biztosítási alkuszok eddigi tapasz-
talatai szerint a rolleresek többsége 
már évi 10 ezer forint alatt is találhat 
megfelelő kötelező biztosítást jármű-
vére. A díjak mértéke azonban biztosí-
tónként még úgy is jelentős mértékben 
szóródik, ha nem vesszük figyelembe 
azokat a több százezer forintot is elérő 
éves összegeket, amiket nyilvánvalóan 
azok a biztosítók hirdettek meg, ame-

lyek egyelőre nem kívánnak rolleres 
ügyfeleket szerezni. Ennek elsődle-
gesen az lehet az oka, hogy jelenleg 
még hiányoznak az ilyen járművekre 
vonatkozó KRESZ-előírások, így a 
kockázat valódi mértékét sem lehet 
pontosan meghatározni.

Évi tízezer forint körüli összeget 
mindenképpen érdemes kifizetni az 
elektromos rollerek kötelező biztosítá-
sára. Nem csupán a büntetés elkerülése 
érdekében, hanem azért is, mert ezek-
kel a járművekkel is könnyen lehet akár 
milliós károkat is okozni. A kis méretű 
kerekek és a sok helyen rossz útburko-
lat szinte bizonyossá teszi, hogy előbb-
utóbb mindenki átél kisebb-nagyobb 
balesetet ezzel a járművel. A kötelező 
biztosítás azonban csak a másoknak 
okozott károkat téríti, így a rolleresek-

CSAK KÖTELEZŐ BIZTOSÍTÁSSAL HASZNÁLHATÓK AZ E-ROLLEREK

2024. július 1-jén a Túrkeve Városi Önkormányzat tá-
mogatásával a Túrkevei Szociális Szolgáltató Központ 
szervezésével első alkalommal rendeztük meg a nyári 
napközis tábort. A táborban öt napon keresztül, hu-
szonöt gyermek felügyeletéről gondoskodtunk. Hetek 
óta izgalommal és hatalmas lelkesedéssel készültünk a 
táborra, tartalmas programokat szerveztünk, adomá-
nyokat gyűjtöttünk, pályáztunk, játékokat szerveztünk, 
önkénteseket kerestünk. 

A táborban lévő gyerekek felügyeletét szociális szakem-
berek, iskola- és óvodapedagógusok, illetve középiskolás 
diákok biztosították. A táborban való részvétel ingyenes 
volt, a gyermekek étkezési térítési díjáról a szülőknek kel-
lett gondoskodni a Nótás Vendéglőben. A tábort főként a 
Túrkevei Szociális Szolgáltató Központ épületében és az 
udvarát teljes egészében kihasználva valósítottuk meg.

Célunk volt, hogy a gyermekek a tábor ideje alatt jól 
érezzék magukat, olyan programokat nyújtsunk, melyek 
értéket és élményt adnak számukra. Az ilyen élményszer-
zés hozzájárul a gyermekek testi, lelki és szellemi fejlődé-
séhez. Több korosztályból tevődtek össze a tábor résztve-
vői, azonban a megismerkedést követően ez sem jelentett 
problémát számukra. 

Az egy hetes tábor ideje alatt sok érdekes programon 
vehettek részt a gyerekek: a tűzoltóságon emelőkosaras 
autóval felemelkedtünk, tűzoltóautóban utaztunk, túráz-
tunk a Pákász-tanösvényen, Luka Lajos bácsinál kosarat 
fontunk, megtekinthettük a Klaus család nanduit, a Vadász 
Pál kiállítóteremben tűnemezeltünk, Sudár Anette-tel 
agyagoztunk. Sebőkné Nelli néni és Gombosné Ibolya 
néni szabadidejükben folyamatos elfoglaltságot biztosí-
tottak a táborozóknak, kézműves foglalkozássokkal, inter-
aktív mesékkel és szabadtéri csapatjátékokkal színesítették 
programsorozatunkat. A csapatjátékokhoz és a kézműves 
foglalkozásokhoz Barnáné Gaál Erzsébet igazgatónő és 
Kovácsné Szécsi Mária tanítónő ajánlottak fel kellékeket. 
Juhász Norbert tanár úr nélkülözhetetlenné vált a tábor 
ideje alatt, aki nap, mint nap színes játékokkal szórakoz-
tatta a gyerekeket. A tábor második napján grillezett étele-
ket készített a táborozóinknak, akik szívesen fogyasztották 
a Kevi Kenyér K�. által felajánlott kenyérrel.

A régen Széchenyi úti iskolaként működő intézmény 
udvara minden nap újra életre kelt. A több évtizede meg-
maradt festett traktorgumik a gyerekek kedvenc helye lett, 
szívesen másztak fel a tetejére és játszottak, beszélgettek 
rajta. Öröm volt látni a felszabadult, boldog arcokat.

NYÁRI NAPKÖZIS TÁBOR
A TÚRKEVEI SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÓ KÖZPONTBAN

NAGYNÉ DEBRECZENI MELINDA – INTÉZMÉNYVEZETŐ

nek érdemes baleset-biztosítás megkö-
tésével a saját biztosítási védelmükről is 
gondoskodni.
Igazoltatás – sok a nyitott kérdés

A hatályos törvényi előírások sze-
rint a roller használója felel azért, 
hogy az adott jármű rendelkezik-e 
kg�-vel. Ezt közúti ellenőrzés során 
neki kell bizonyítania a biztosítótól 
kapott – akár papíralapú, akár elektro-
nikus – igazolással. A személy- és ha-
szongépkocsikkal szemben, megfelelő 
egyedi azonosító hiányában, ezekről a 
járművekről nincsen központi bizto-
sítási nyilvántartás. Bérrollerek eseté-
ben a biztosítást a bérbeadó cég köti 
meg, de elvileg ebben az esetben is az 

ügyfél felelőssége, hogy a kölcsönzés 
megkezdése előtt meggyőződjön a kö-
telező meglétéről.

Az e-rollerekre a járművek tömege 
és tervezett sebessége függvényében 
kell biztosítást kötni: 14 km/óra ter-
vezett sebesség felett a 25 kilogramm-
nál nehezebb rollerek az érintettek, 
25 km/óra tervezett sebesség felett 
viszont tömegtől függetlenül mind-
egyik. Egyelőre azonban az sem tisz-
tázott, hogy a hatóságok a helyszínen 
hogyan állapítják majd meg, hogy az 
adott járműnek mi a tervezett sebes-
sége.

A jelentős mértékű díjeltérések mi-
att a rollerek tulajdonosainak min-

denképpen célszerű a különböző 
ajánlatokat összehasonlítaniuk, amire 
a biztosítási alkuszok egyszerűen és 
gyorsan elérhető kalkulátorai akár on-
line, akár személyes formában rendel-
kezésre állnak.
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A Berettyó-Körös Többcélú Társulás Szociális 
Szolgáltató Központtal közösen pályáztunk a Magyar 
Élelmiszerbank Egyesület által meghirdetett Édes 
száj Programra, ami változatos édességeket és üdítő-
ket biztosított a gyermekek legnagyobb örömére. Az 
édességek mellett az elmaradhatatlan ropiból is bőven 
jutott a gyerekeknek, hiszen a Csipet Land K�. száz 
csomag sós pálcikát ajánlott fel a napközis gyerekek-
nek. A mezőtúri Család- és Gyermekjóléti Központ 
óvodai- és iskolai szociális segítői vidám, interaktív 
játékokba vonták be a gyerekeket. Az utolsó napon 
a különféle társasjátékok, vetélkedők és számhábo-
rú mellett a vízzel tölthető játékok kaptak főszerepet 
(vízipisztoly, vízibomba), majd a szülők, nagyszülők, 
pedagógusok és a családsegítő szolgálat munkatársai 
közös összefogással készítettek közel kétszáz darab ka-
kaós és lekváros palacsintát, majd fogyaszthatták el a 
gyerekek. Vasadi Tündének köszönhetően a kicsik és 
nagyok arcára meseszerű alkotások kerültek, amelyet 
mindannyian büszkén viseltünk. 

A programok során mindvégig a jókedv, a vidám-
ság volt jellemző. Az önfeledt szórakozás, a kötetlen 
beszélgetések, az érdekes programok biztosították a 
kellemes kikapcsolódást a gyerekek számára. Búcsú-
zóul ajándékkal kedveskedtünk a gyerekeknek, akik 
csillogó szemekkel, ölelésekkel köszönték meg az el-
múlt napokat. Fáradtan ugyan, de boldogan és elége-
detten zártuk be a nyári napközis tábor kapuit, ame-
lyek 2024. augusztus 5-én újra nyílnak, ahová ismét 
nagy szeretettel várjuk a táborozni vágyó gyerekeket 
és ismét színes programsorozattal készülünk. Köszö-
nettel és hálával tartozunk mindenkinek, aki a tábor 
szervezésében, lebonyolításában részt vett és akár ön-
kéntesként, akár felajánlásaival támogatta a Túrkevei 
Szociális Szolgáltató Központot.

KÖZÜGY, HIRDETÉS EGÉSZSÉG

HIRDETÉS

A baleset nem más, mint olyan esemény vagy esemé-
nyek sorozata, mely során szervezetünk különböző 
mértékű és súlyosságú sérülést szenved, általában ki-
fejezetten rövid időn belül. Mint olyan bárkivel előfor-
dulhat, nem minden esetben jár a szervezetünk tényle-
ges, jelentős sérülésével, de �gyelmet igényel. 

Mi tartozik a baleset fogalomkörébe? Ha általános 
példával szeretnék szolgálni, akkor az otthoni, barkácso-
lás, főzés, mindennapi teendők végzése során bekövetke-
zett kisebb nagyobb zúzódásos sérülésekre, karcolások-
ra, vágásokra, horzsolásokra gondolok első sorban, de 
ide tartozik a Túrkevén sajnos igen gyakorinak számító 
kutyaharapás, munkahelyi baleset, vagy a járművezetés 
közben elszenvedett baleset is. 
Mit kell tennünk baleset esetén? 

Először is tisztában kell lennünk a helyzet súlyosságá-
val, nem minden veszélyes, ami vérzik, és nem minden 
elhessegethető, és figyelmen kívül hagyható, ahol vér nem 
folyt! Ha mondjuk a balesetet elszenvedő sérült, valahon-
nan leesett, elütötték, vagy csak szimplán elesett, vér nem 
folyt, de a fejét megütötte, mindenképp vizsgálandó és 
megfigyelendő orvos által, első sorban baleseti sebészeten, 
melyt a fejsérülés agyrázkódást, koponyán belüli vérzést, 
vérömleny kialakulását eredményezheti rejtett módon is, 
hiába van jól a sérült, biztosra kell menni! 

De, ha egy minimális vágás keletkezik a bőrfelszínen, 
ami nem varrandó, elég csak annak tisztítása, átmosása, 
lefertőtlenítése, és tiszta, steril kötszerrel bekötése, nem 
szükséges orvost felkeresni vele, mivel az orvos is csupán 
ennyit tesz nem varrandó sérülések esetén. 
Mivel kezeljük és mossuk át? 

Ez egy igen jó kérdés. Ecetet NE használjanak, mert 
ennyi erővel akkumulátorsavat is önthetnek a sebbe, ak-
kor is ugyanaz lesz az eredménye csak hatékonyabb. Az 
ecet nem más, mint egy savfajta, ecetsav, vízkőoldónak 
is használják. Most őszintén, senki sem tesz semmilyen 
sebfelszínre vízkőoldót (merem remélni), tehát a hiedel-
mekkel hagyománnyal ellentétben ne alkalmazzák. 
Helyette ott van az egyszerű és nagyszerű Hidrogén-pe-
roxid, patikában kapható, a földdel, kosszal szennyezett 
sebekbe is kiváló, azonnali sebkezelés esetén elsőként vá-
lasztandó, felületes sebek esetén megakadályozza a seb 
baktériumokkal történő fertőzését, mély sebek esetén 
pedig csökkenti a kialakulás esélyét, gyorsítja a gyógyu-
lást. A másik fontos bázis szer a jód tartalmú fertőtle-
nítőszerek csoportja (Betadin, Braunol stb.), a seb köré 
kenve, kiválóan tisztít és fertőtlenít. Tény, akinek ismert 
jódérzékenysége van, annak használata ellenjavallott. 

Helyette ilyen esetben a patikákban kapható jódmentes 
bőrön alkalmazható fertőtlenítőszereket keressék! Érde-
mes otthon tartani ilyen esetre kis mennyiséget, illetve 
minimális mennyiségű kötszert. …a szigetelőszalag nem 
a legjobb választás… 

A kutyaharapásról is essen pár szó. A kutyaharapás egy 
NNK (korábban ANTSZ) felé bejelentendő esemény, a 
kutya/macska/egyéb állat/ritkán ember 14 napig karan-
ténban megfigyelendő (az állat veszettség elleni oltottsá-
ga esetén is), illetve, ha nem ismert az állat holléte, akkor 
a sérült veszettség ellen oltandó. Tehát ha valaki sérülést 
szenved, jelentkezzen orvosánál ellátás céljából, még ha 
kicsi is a sérülés, pont azért, hogy a nagyobb bajt elkerül-
je. Ekkor természetesen mivel nyállal szennyezett, tehát 
fertőzött sebként kezeljük a harapást, így a sebellátás után 
antibiotikumot írunk fel, amit a sérültnek be kell szedni.  
Tetanusz elleni védőoltás akkor kerül felírásra, ha a sé-
rült 16 évnél idősebb (11 éves korban kapják a gyerme-
kek az utolsó emlékeztető oltást) és 5 éven belül nem 
kapott Tetanusz elleni védőoltást, földdel szennyezett se-
beknél, például szegbe lépés esetén szintén ez a szabály 
érvényes és követendő. 

Ja és még egy fontos dolog, magasbaleset (épületről 
leesés), gázolás, autóbaleset esetén igenis tudjanak és 
merjenek mentőegységet hívni a 112-es segélyhívó te-
lefonszámon, mert ők tuják az első szintű szakszerű el-
látást a helyszínen biztosítani. A sérültet a helyszíntől ne 
vigyék el, ne emelgessék, ha csak nincs az élete közvetlen 
veszélyben (például vízzel teli árokba esett fejjel lefelé), 
mert nagyobb sérüléseket okozhatnak neki a szakszerű 
műfogások ismerete nélkül (például gerinctörött esetén 
akár bénulás, mellkassérült esetén akár PTX - azaz a 
tüdő összeesése okozható)!
Mindenkinek kellemes nyarat, akik szabadságon van-
nak, jó pihenés, akik dolgoznak, jó munkát és kitartást 
kívánok!

„ Mit kell tenni, HA… ”  Baleset esetén!
DR. KEREKES-TÓTH ISTVÁN

Dr. Kerekes-Tóth István vagyok, Túrkeve II. számú felnőtt háziorvosi szolgálatának új háziorvosa, valószínűleg 
már sokan találkoztak velem, hallottak rólam. 2023. március 23-án megrendezésre került Városi Egészségnapon 
felmerült az ötlet miszerint induljon egy olyan cikksorozat, vagy akár rovat a helyi újságban, mely az egészségne-
velésről, az egészséges életmód propagálásáról, és természetesen a gyors és helyes cselekvési metodikák átadásáról 
szólna, iránymutatásul szolgálva kedves olvasóink részére. 
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2024. július 16-án első alkalommal iskolai előkészítő foglalkozást tartott Csá-
ki Csilla tanárnő a Túrkevei Szociális Szolgáltató Központban. A részképessége-
ket fejlesztő foglalkozások 5-8 éves korú gyermekek számára ajánlott.

A gyerekek a 45 perces játékos, interaktív foglalkozás alatt érdeklődve hallgat-
ták és figyelték a tanárnőt. A feladatok megoldásába a kisebb gyermekek is szí-
vesen bekapcsolódtak. Valamennyien gördülékenyen oldották meg a feladatokat, 
szüleiknek megjegyezték, szívesen részt vennének hasonló foglalkozásokon.

Az intézményünkben lehetőség van gyermekének térítésmentesen kipró-
bálni a bemutató foglalkozásokat, melyek kizárólag kis csoportban történnek.  
A későbbiekben igény szerint kérhető állapotfelmérés, melynek eredményéről a 
szülő tájékoztatást kaphat.

Az állapotfelmérést követően a tanárnőnél lehetőség van 10, illetve 20 alkal-
mas, mesék köré épített, élményalapú foglalkozásokon részt venni, hogy gyer-
meke mosolyogva küzdje le az iskolai akadályokat.

A kiscsoportos foglalkozásokra jelentkezni lehet a Túrkevei Szociális Szol-
gáltató Központban a 06-56/ 554-354-es telefonszámon, Nagyné Debreczeni 
Melinda intézményvezetőnél.

NAGYNÉ DEBRECZENI MELINDA - INTÉZMÉNYVEZETŐ

ISKOLA ELŐKÉSZÍTŐ FOGLALKOZÁS a Túrkevei Szociális Szolgáltató Központban

Az idei nyári kirándulásunk során a Keve vezér cserkészcsa-
pattal egy csodálatos három napot töltöttünk Egerben és Szil-
vásváradon. A programot alaposan megtervezték és minden 
pillanata felejthetetlen élményeket hozott számunkra. 

Kirándulásunk első napján Egerbe érkeztünk, ahol azon-
nal belevetettük magunkat a város történelmi látnivalóinak 
felfedezésébe. Első megállónk az Egri vár volt, ahol megis-
merhettük a híres ostrom történetét és sétálhattunk a vár 
falai között. A vár múzeuma lenyűgöző kiállításokkal és in-
teraktív elemekkel tette még élvezetesebbé a látogatást. A vár 
felfedezése után a városközpontban folytattuk utunkat, ahol 
megcsodáltuk a Csillagvizsgáló és Tudományos Élményköz-
pontot és a híres Dobó teret. A város szűk utcái és régi épületei 
visszarepítettek minket a múltba, és sok érdekességet tudtunk 
meg Eger gazdag történelméről. A nap végére fáradtan, de él-
ményekkel gazdagodva tértünk vissza a szállásunkra.

A második nap reggelén Szilvásváradra utaztunk, ahol a 
Bükk hegység gyönyörű tájai várták, hogy felfedezzük őket. A 
Szalajka-völgybe érve nekivágtunk a túrának, amely során le-
nyűgöző természeti szépségekkel találkoztunk. A Fátyol-vízesés 

különösen elbűvölt minket, a kristálytiszta víz csobogása és a 
környező zöldellő növényzet lenyűgöző látványt nyújtott. A túra 
során megfigyelhettük a helyi állatvilágot is, beleértve a pisztrán-
gokat és a szarvasokat, amelyek szabadon barangoltak a környé-
ken. A friss hegyi levegő és a csodálatos kilátás feltöltött minket 
energiával, és késő délutánra visszatértünk a szállásunkra.

Az utolsó nap reggelén összepakoltunk és elindultunk ha-
zafelé. A három nap gyorsan elrepült, de a rengeteg élmény 
és emlék örökre velünk marad. A szállásunk kényelmes és 
barátságos volt, a szobák rendezettek és tiszták, és a jakuzzi 
különleges kikapcsolódást nyújtott a nap végén. Az egyik este 
pedig a közös sütögetés során még jobban összekovácsolódott 
a csapatunk. A kirándulás alatt rengeteget tanultunk egymás-
ról és új barátságok is születtek. Külön köszönet illeti Mónika 
nénit és Timi nénit, akik nélkül ez a kirándulás nem jöhetett 
volna létre. Ők mindent megtettek azért, hogy jól érezzük ma-
gunkat és emlékezetes élményekkel térhessünk haza. 

Reméljük, hogy a jövőben még sok hasonló kirándulásban 
lesz részünk együtt!

Három napos kirándulás Egerben és Szilvásváradon
FARKAS NOÉMI – A KASZAP NAGY ISTVÁN REFORMÁTUS ISKOLA DIÁKJA

Társastánc tanszak:
A társastánc órákon a nemzeti és nemzetközi versenye-
ken táncolt táncokat tanulhatják meg a gyerekek. Ezeket 
a táncokat két csoportba osztjuk: 

- Standard táncok: Angolkeringő, tangó, Bécsi keringő, 
Slow fox, Quickstep 

- Latin-amerikai táncok: Samba, Cha-cha-cha, Rumba, 
Paso doble, Jive 

Lányformáció:
Társastánc tanszakon belül nagyon népszerűek a lány-
formációk. Fiúk hiányában ugyanis formációkat ho-
zunk létre, melynek táncanyaga úgy lett kialakítva, 
hogy az egyedül, partner nélkül is táncolható és élvez-
hető legyen.

Társastánc tanszak pedagógusai:
Kézsmárki János , Bencsik Gergő

Képzőművészet-grafika tanszak:
A tanszak foglalkozásai során a gye-
rekeket bevezetjük a képzőművészet 
világába. A gyerekek rajzos, festészeti 
és formaformáló szándéka életük ter-
mészetes velejárója. Ennek ad teret 
tanszakunk, ahol a teljességre töre-
kedve megismerkedhetnek a gyerekek 
a rajzolás, a festés és a kézműveskedés 
alapjaival. Megismertetjük velük a kü-
lönböző technikákat és az alapanyagok 
megfelelő használatát. Mindeközben 
fejlesztjük a gyerekek vizuális látás-
módját, alkotóképességét és kreativi-
tását. 

Képzőművészet-grafika tanszak pe-
dagógusai:
Molnár Magdolna, Kun István

Néptánc tanszak:
A néptánc tanszak célja a magyar 
néptánc és népi kultúra iránti érdek-
lődés kialakítása és elmélyítése, ha-
gyományaink, kulturális örökségünk 
továbbéltetése, a mozgáskultúra meg-
alapozása és fejlesztése a tánc, mint a 
közösségteremtés és közösségformálás 
lehetséges eszköze által. A folklór kü-
lönböző területei a népzene, a népdal, a 
néptánc, a népi játék óriási lehetőséget 
nyújtanak a gyermekek zenei és moz-
gáskultúrájának fejlesztésére, személyi-
ségük formálására. 
A gyerekek megismerkedhetnek a ma-
gyar néptánchoz szorosan kapcsolódó 
népdalokkal, népzenével is, valamint 
elsajátíthatják a különböző tánctípu-

sokhoz szorosan kapcsolódó alapvető mozdulatelemeket 
és motívumokat. 

Néptánc tanszak pedagógusai:
Szilágyi Erik, Benedek László

Korda Vince Alapfokú Művészeti Iskola
Tanszakok rövid bemutatása
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KOKOVAY ZSUZSANNA

OKTATÁS, KULTÚRA KULTÚRA

TÁNCOS SIKEREK
Impozáns környezetben, a Hilton 

Hotel dísztermében, került megren-
dezésre az év legrangosabb verse-
nye, a Magyar Versenytánc Szövetség 
Nemzeti Bajnoksága, ahol iskolánkat, 
a KVAMI-t Olajos Fanni képviselte. 
Fanni kimagasló teljesítményt nyújtva 
U15 Szóló Open Latin mix kategóriá-

ban III. helyezést ért el és ezzel Nemze-
ti Bajnoki bronzérmet szerzett! 

Fanni az egytánc versenyeken is 
döntőbe jutott, ahol Sambában és Paso 
dobléban IV. helyen, Rumbában és Ji-
veban pedig V. helyen végzett. Szívből 
gratulálunk az elért eredményekhez és 
további szép sikereket kívánunk!

KÉZSMÁRKI JÁNOS - INTÉZMÉNYVEZETŐ

Nyár, nyaralás, kikapcsolódás, ehhez egy jó krimi. 
Morse a legtüskésebb, legönhittebb és legokosabb nyomozó Hercule Poirot óta – írják a kritikák. 
Habár Colin Dexter hazájában igen nagy népszerűségnek örvend, Magyarországon a Gabo ki-
adó gondozásában most jelent meg a sorozat első kötete és vélhetően folytatása is lesz.
Maga a bűntény végtelenül egyszerű: holtan találnak egy fiatal lányt, akit előző éjjel egy barát-
nőjével együtt láttak stoppolni, ám ez utóbbiról senki nem tud semmit. Az utolsó woodstocki 
busz inkább a klasszikus krimi vonalat erősíti, amiben nem szükséges sem sorozatgyilkos, sem 
egyéb brutalitás, mégis végtelenül izgalmas tud lenni. Ez pedig nagyrészt az emberi játszmáknak 
köszönhető, amely mindvégig átitatja a kötet lapjait. Morse felügyelő és társa, Lewis – akik nem 
is különbözhetnének jobban egymástól – minden erejükkel azon dolgoznak, hogy felkutassák 
az ismeretlen nőszemélyt, aki kulcsa lehet a megoldásnak. Dexter pedig nemcsak a nyomozókat, hanem az olvasókat is folya-
matosan félrevezeti, és teszi ezt oly módon, hogy a gyanúsítottak és egyéb szereplők életének azt az aspektusát is láthatjuk, amely 
főszereplőink előtt titokban maradnak. Belső vívódások, elhallgatások, súlyos döntések megszületése zajlik a háttérben, amelyek 
természetesen végül napvilágra kerülnek, és amelyekből igazán emberi sorsok rajzolódnak ki. A történet végén számtalan „mi 
lett volna, ha…”-kérdést kapunk, amiből az is kitűnik, hogy sok esetben az áldozat valóban rosszkor volt rossz helyen, ezt pedig 
akarva-akaratlanul is elgondolkodtatja az olvasót, hogy mennyi mindenen múlhat egy emberélet. A krimiszál mellett kapunk 
két roppant izgalmas karaktert is a nyomozók személyében. Morse kissé nagyképű, lenéző stílusa egy nagy adag lazasággal is 
párosul: munka közben simán bedob egy-egy sört, köt illegális fogadásokat vagy éppen hív randevúra nőket. Önhittsége párat-
lan megfigyelőképességgel és logikával is párosul, ezt pedig nem is rest a nála fiatalabb és tapasztalanabb Lewis szemére vetni, 
érzékeltetve a felsőbbrendűségét. Morse tipikusan az a figura, akiről szívesen olvasunk, de a való életben már nehezen viselnénk el 
tüskés természetét. Lewis viszont sokkal közelebb kerülhet az olvasókhoz, hiszen jóval alázatosabb és szorgalmasabb, és minden 
megaláztatás ellenére is felnéz felettesére. Kettejük a különbözőségek ellenére is remek párost alkot, és akinek közös munkájáról 
valóban szívesen olvasnánk még a jövőben. Reméljük, erre minél hamarabb lesz lehetőségünk.

Colin Dexter: Az utolsó woodstocki busz
Bp.: Gabo, 2024.

KÖNYVAJÁNLÓ

A Túrkeve című lap ez évi júliusi számában a Túrkevéért Alapítvány hírei alatt jelent meg írásom, Nagyszalontán 
jártunk címmel. 
Az írás bevezető gondolatának 2. sorában a dátum tévesen jelent meg, természetesen idén, 2024. június 2-án, 
vettünk részt Dánielisz Endre emléktáblájának avatásán. 
A cikk olvasóitól ezúton kérek elnézést!

Tisztelettel: dr. Szabó Zoltán

HELYESBÍTÉS
DR. SZABÓ ZOLTÁN

A Falvak Kultúrájáért Alapítványt 2001. januári kultú-
ranapi gálán ismertem meg, ekkor kaptam meg a magyar 
kultúra lovagja címet, a korábbi években végzett kultúra-
szervező, zeneiskola alapító tevékenységemért.

Civilszervezeti munkámat 1991-ben kezdtem a Túrke-
véért Alapítvány megszervezésével. Az elmúlt 33 év alatt 
széles körű hagyományőrző, hagyományteremtő tevé-
kenységet folytattam a nevezett civil szervezet kuratóriu-
mi elnökeként. 

2004 júliusában a nagykunsági városban, Túrkevén 20 éve 
alakult meg az alapítóokirat aláírásával, a Kultúra Lovag-
rendje Alkotmányának elfogadásával   a Kultúra Lovag-
rendje. 2008-ban a Túrkevéért Alapítvány egyik kezdemé-
nyezője volt a felvidéki Nagykövesden történt találkozás 
során az Európa Kultúra Napja (szeptember 20.) létreho-
zásának. Összesen nyolc szervezet volt a kezdeményező, 
az anyaországból és trianoni diktátummal elcsatolt or-
szágrészekről. 2011-ben lettem az egyetemes kultúra lo-
vagja, az alapító lovagi láncot Búza Barna szobrásztól az 1. 
számú alapító lovagtól örököltem. A Kultúra Lovagrendje 
megalakulása óta öt évenként találkozunk Túrkevén, idén 
a jubileumi 20. születésnapi találkozót szervezzük.

A Túrkevéért Alapítvány egyik fontos tevékenységéhez tar-
tozik dr. Balogh János akadémikus szellemi örökségének 
ápolása, minden év februárjában Nagykunsági, Nagy-Sár-
réti Tájökológiai Konferenciát szervezünk a túrkevei Város-
házán, minden év augusztusában az ecsegpusztai emlékhe-
lyen emlékezünk a nemzet ökológusára. 

Az általam vezetett Alapítvány 2021-ben, megalakulásá-
nak 30. évfordulóján megkapta a Jász-Nagykun-Szolnok 
Vármegyei Civil-díjat.

Tisztelettel várjuk a lovagi találkozó résztvevőit 2024. au-
gusztus 16-18. közötti találkozónkra. A program egyik 
kiemelt eseménye 17-én, a város központjától mintegy 10 
km-re levő Balogh János emlékhelyre történő utazás, amely 
megközelíthető gépkocsival, lovaskocsival és kerékpárral.

A Lovagi találkozó programja:

2024. augusztus 16.
14.00-15.00 - Érkezés Túrkevére, a Gyógyfürdő melletti 
szállásra
15.00 órától fürdés
18.00 - Ünnepélyes megnyitó az Egressy Béni Zeneisko-
la dísztermében, majd Marosán Csaba, kolozsvári szín-
művész Bomlott cimbalom, Arany János ismeretlen arca 
című műsorát hallgathatjuk. A lovagi találkozó résztve-
vőit köszönti a Chorda kórus.
20.00 - Vacsora, majd a lovagtársak bemutatkozása

2024. augusztus 17. 
08.00 - Reggeli
09.00 - Utazás Ecsegpusztára. A lovaskocsik az Egressy 
Béni Zeneiskola elől, a kerékpárosok a Városháza elől 
indulnak.
10.15 - Autóval utazók indulása a zeneiskola elől.
11.00 - Emlékezés, koszorúzás dr. Balogh János emlék-
helyén
12.00 - Puszta-parti, ebéd
15.00 - Látogatás a Finta Múzeum Vadász Pál Kiállítóte-
rembe, majd szabad program, fürdés
18.00 – Az Egressy Béni Zeneiskola Dísztermében „Lo-
vagok a 21. században” (tájékoztató)
18.45 - Németh Nyiba Sándor verses, zenés estje Ne szé-
gyelld, hogy van lelked címmel
20.00 – Vacsora. Lovagi est, közben lovagtársaink előa-
dásai

2024. augusztus 18. 
07.30 - Reggeli
08.45 - Szentmise a Római Katolikus Templomban 
10.30 - Városnézés lovaskocsikkal
13.00 - Ebéd
15.00 - Lovagi találkozó zárása

/A lovagi találkozó önköltséges, a részvételi költséget a lo-
vagok viselik./

20 ÉVE ALAKULT MEG A KULTÚRA LOVAGRENDJE TÚRKEVÉN

DR. SZABÓ ZOLTÁN

A TÚRKEVÉÉRT ALAPÍTVÁNY HÍREI 
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KULTÚRA KULTÚRA

A teknősbéka visszavág
A robotállatok építése a hatvanas 

években jelentős tudást és anyagi befek-
tetést igényelt. Túrkevén Simon László 
tanár úrnak sikerült megalkotnia a „tek-
nősbékát”, amiért 1967-ben Mikola Sán-
dor díjat kapott. Akkoriban a televízió és 
a nyomtatott sajtó az egész országban hí-
rül adta, hogy Túrkevén milyen külön-
leges robot épült, azonban később szinte 
teljesen nyoma veszett. 

A tavasszal előkerült és Simon Gabri-
ella által az Informatika Történeti Múze-
um számára adományozott „kiberneti-
kus teknősbéka” a „Kibernetika hőskora 
2.0” című kiállításon lesz látható 2025-
ben a Vadász Pál Kiállítóteremben. 

A tárlat megvalósítását a Nemze-
ti Kulturális Alap 1.000.000 forint tá-

mogatásban részesítette. A rendezését 
Képes Gábor a Neumann János Számí-
tógép-tudományi Társaság ügyvezető 
igazgatója vállalta magára, aki már más-
fél évtizede rendszeres együttműködő 
partnere a Finta Múzeumnak.

Táborozók �gyelmébe
Folyamatosan érkeznek a táborozó 

fiatalok foglalkozásra és kiállításaink 
megtekintésére, ami a gyűjteményi 
munka mellett folyamatos pluszfel-
adatot biztosít a múzeumi munka-
társak számára. Ezt maradéktalanul 
ellátjuk. Fontos, hogy a résztvevők 
megfelelő időben jelentkezzenek be, 
mert csak így tudunk lehetőséget biz-
tosítani mindenki számára.

 A tárlatok megtekintésének díja 10 
főnél nagyobb csoportok esetén 250 
Ft/fő, tárlatvezetés 2000 Ft, kézmű-
ves foglalkozás 500 Ft/fő. A múzeum 
ezen felül szombat délutáni foglalko-
zásokat és filmvetítést szervez a nyár 
folyamán, szintén 500 Ft/fő részvételi 
díjjal. Ezek július hétvégéin nagy nép-
szerűségnek örvendtek. Továbbra is 
mindenkit szeretettel várunk!

A FINTA MÚZEUM HÍREI
KAPÁS JÁNOS ZSOLT - MÚZEUMIGAZGATÓ

„Zenés nyári esték” címmel egy sorozat indult útjára 
a művelődési házban július 14-én, vasárnap, amikoris 
Kozák Júliát és Altsach Gergelyt láttuk vendégül.

Immár negyedik alkalommal énekelték el kedvenc 
musical és operett dalaikat a közönség nagy örömé-
re. Az operettgála címe: „Táncolnék a boldogságtól” 
volt, mellyel előre sugallani próbáltuk a gála lehetséges 
hangulatát. A dalok történelmi hátterét és a szerzők-
ről, előadókról szóló érdekes történeteket – mint ed-
dig is -, most Nagyné Bedő Ildikó tolmácsolta.  Így 
aki még nem ismerte volna, most az is megtudhatta, 
hogy Kozák Júlia a hétköznapokat a Mezőtúri Váro-
si Körház ápolónőjeként tölti, igen kemény és lelkileg 
is nehéz munkával. Azt hiszem, számára dupla felü-
dülést jelent, amikor szeretett dalaival foglalkozhat.  

S hogy mennyire sikeresen, ezt az is bizonyítja, hogy 
2011-ben országos operett versenyt nyert Dömsödön. 
De el kell, hogy áruljam, Julika talán legjobban az opera 
áriákat szereti, az énekhangképzéses tanulói évek során 
nem csak csodálatos hangszíne, előadásmódja is neme-
sedett, csiszolódott.  Jellemében egy olyan embert is-
merhettünk meg, aki a hétköznapi nehéz munka, majd 
az énekesi előadások során is megajándékozza az embe-
reket. Előző „szerepében” jóságával, emberszeretetével, 
mint előadóművész pedig mindezek mellett káprázatos 
előadásmódjával szerez örömöt hallgatóságának.

Altsach Gergely amikor először volt nálunk, az Ope-
rettszínház kórusának tagja volt, emellett kisebb szere-
peket osztottak rá a rendezők. Kellemes hangszínével, 
magával ragadó előadásmódjával a közönség már akkor 

FARKAS ROZÁLIA - INTÉZMÉNYVEZETŐ

A Madarász Károly Művelődési Ház 
és Városi Könyvtár hírei

SZÍNVONALAS OPERETTGÁLA VOLT A MŰVELŐDÉSI HÁZBAN

a szívébe zárta. (Főként a női kö-
zönség.) Amint azt megtudtuk, ere-
detileg ő magyar-ének szakos tanár. 
Majd 20 éves pedagógusi pályafutá-
sa után egyszer csak gondolt egyet, s 
az operett világában is szerette vol-
na megmérettetni magát. Az évek 
folyamán, amikor nálunk szerepelt, 
láthattuk, hogyan fejlődött előadás-
módja, amely már ugyan négy évvel 
ezelőtt is kifogástalan volt, s kitartó 
tanulásával mostanra a legnagyobb 
férfi operett előadók közé emelke-
dett. Szépséges baritonja megbabo-
názta hallgatóságát. Elárulta, már 
kezdenek beteljesülni álmai, vagy-
is egyre nagyobb szerepek keresik 
meg, mely remélem, hamarosan 
főszerepek is lesznek. Egyben meg 
is hívta a túrkevei közönséget az 

Operettszínház előadásaira, a kö-
vetkező évadban.

De visszatérve operettgálánkra: 
amikor adott két ilyen nagyszerű 
énekes, már csak a slágerszámok 
kellenek, s a siker adott. Nos, en-
nél az idelátogató közönség sokkal 
többet kapott. A teltházas színház-
teremben a két kitűnő énekes és a 
remek konferanszié előadása kö-
vetkeztében meghitt, családias han-
gulat alakult ki, szűnni nem akaró 
tapssal, amelyet a - már szinte elvi-
selhetetlen - meleg sem tudott el-
rontani.

Köszönjük szépen az előadóink-
nak a remek előadást, a közönség-
nek pedig, hogy a forróság ellenére 
is ellátogattak programunkra!
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ZÖLD ROVAT GASZTRONÓMIA

„Örömmel értesítjük Túrkeve teljes lakosságát, hogy egy 
komplett csomagnyi szolgáltatás igénybevételére jogosul-
tak, ingyen és bérmentve. Tenni sem kell hozzá semmit, 
nem kell ügyintézni, regisztrálni, várakozni. A szolgálta-
tások részletes listáját lásd lejjebb. 
Üdvözlettel: A Természet.”

Illetve egyetlen teendő mégis van: kimozdulni otthonról és 
a városból, de elég csak a környékre. Ezek a szolgáltatások 
ugyanis a következők:

 x pihenési, kikapcsolódási lehetőség;
 x a mentális és fizikai egészség megőrzése, sportolási 

lehetőségek;
 x szinte korlátlan mennyiségű tiszta víz és levegő;
 x élelmiszer-termelési lehetőségek, beporzással megtá-

mogatva;
 x élményalapú oktatás (biológia, környezet- és termé-

szetismeret, földrajz, fizika stb.);
 x kreatív inspiráció, díszek, dekorációk;
 x … és a sor még hosszan folytatódik.

Ha mostanra a kedves Olvasó alaposan átverve érzi magát, 
ez a cikk máris elérte célját. Mi az, hogy ezeket ingyenes 
szolgáltatásként próbálja reklámozni valaki, amikor ezek 
teljesen természetesek?! Igen, azok, épp ezért érdekes, ami-
kor nem magától értetődőnek vesszük őket, hanem tudato-
san elgondolkodunk rajtuk. Főleg, ha mellétesszük, amúgy 
milyen sokat fizetünk ugyanezekért a szolgáltatásokért más 
helyzetekben. Kondibérlet, könyvek, dekorációk, utazás… 
Ha pénzt kell kiadnunk valamire, azt máris hajlamosabbak 
vagyunk komolyabban venni – azért ugyanis áldozatot ho-

zunk. Eközben az ingyenes lehetőségeknek látszólag nincs 
értéke, azok csak úgy vannak. Ha pedig valaminek „nincs 
értéke”, pontosabban nincs beárazva, akkor sokszor nem is 
vigyázunk rá eléggé. Így jár szegény Természet is.

Mi fán teremnek az ökoszisztéma-szolgáltatások?
Mennyit számít a hozzáállás, ha ugyanazt a dolgot más 
szemszögből nézzük! A természetre hajlamosak vagyunk 
egy mindig is létező, végtelen erőforrásokkal teli, elnyűhe-
tetlen köztulajdonként tekinteni. Hol kiapadhatatlan ener-
giaforrás, tűzifástól, kőolajostól-földgázostól; hol bármeddig 
nyúzható, pörgethető élelmiszerforrás, végeláthatatlan és 
egyre intenzívebben művelt szántóföldekkel; elvárjuk, hogy 
legyen mindig bőséggel víz (az oxigénről nem is beszélve); 
de ugyanakkor működjön minden mérget elnyelő szemétle-
rakóként is. Teljesen természetesnek vesszük például, hogy 
a fák árnyékot adnak (ingyen), megszűrik a levegőt a szálló 
portól, oxigént termelnek. Ugyanúgy magától értetődő szá-
munkra, hogy a beporzó rovarok (ingyen) megtermékenyí-
tik a kultúrnövényeinket, és ezáltal élelmiszerhez juthatunk. 
A vizek mellett hűsölünk a júliusihoz hasonló hőhullámok-
ban, édes tudatlanságban élvezve azok mikroklimatikus 
hatásait (szolgáltatásait). Kikapcsolódni ösztönösen szép 
tájakra megyünk, ami változatos, természetközeli. Fizetni 
mégsem a látványért szoktunk, hanem inkább az utazásért, 
szállásért, pedig nem a hotelszoba miatt megyünk oda, a lát-
vány és a környezet megtapasztalása utunk célja. A vizekből 
halászunk, az erdőkből tűzifát vágunk, a termőföldekről bú-
zát aratunk, gyümölcsöt szüretelünk. 

Mindez azonban mára már a minimum, amit elvárunk a 
természettől, sőt sosem elég. Mindig többet, jobbat akarunk 
ahelyett, hogy hálát adnánk mindazért, amit kapunk – in-
gyen. Ebben jelent változást az a szemlélet, amely ráirányít-
ja a figyelmünket arra, mennyi mindent – többek között a 
létezésünkhöz nélkülözhetetlen dolgokat – nyújt nekünk 
a természet minden egyes nap. Az emberi civilizációban, 
kisebb és nagyobb közösségeinkben is folyamatosan szol-
gáltatásokat biztosítunk egymásnak: egészségügyi ellátást, 
áruszállítást, oktatást, edzést, szórakoztatást, takarítást-ház-
vezetést, barkácsolást-javítást; ott a bolt, a pékség, a posta, a 
fodrász, a kozmetikus, az étterem, a cukrászda, a múzeum, 
a készenléti szervek, a közművek.

Mi történik akkor, ha a természetet, az ökoszisztémát is az 
általa számunkra nyújtott szolgáltatásokon keresztül figyel-
jük meg? Erről szól az ökoszisztéma-szolgáltatások fogalma.

A tollak, levelek, csigaházak, pillangók, kavicsok, gyógynö-
vények, fűszernövények, gyümölcsök, a tiszta levegő és az 
ivóvíz, valamint a természet többi ajándéka nem maguktól 
értetődő dolgok. A természet nemcsak pusztán az utak gyá-
rak, üzemek, rendezvényhelyszínek beépítésére váró üres 
zöld mezőkként jelenhet meg a fejünkben, hanem egy fan-
tasztikus, összetett szolgáltató központként is, amely min-
dig ad, és amelyért nem tudunk eléggé hálásak lenni.

TÖRÖK MÁRTON

Ingyenes szolgáltatások Túrkevén

A húst besózzuk, borsozzuk, egy órát hagyjuk állni. A burgonyát megfőzzük, lehúzzuk a héját és karikára vágjuk. A 
szalonnát felkockázzuk, zsírjára sütjük, majd kiszedjük. A zsiradékban a hús mindkét oldalát átsütjük. A vége fele hoz-
záadjuk a felszeletelt fokhagymát, és így sütjük készre a húst.
Egy tűzálló tálba vagy tepsibe tesszük a karikára vágott burgonyát. Megsózzuk, a kisütött szalonna kocka felét rá szór-
juk, meglocsoljuk a fokhagymás zsírral. Mehet rá a karikára vágott vöröshagyma, paradicsom, fehérpaprika, megszór-
juk sóval, pirospaprikával, aki szereti, egy csípős paprikát is karikázhat rá. A húsokat rátesszük, a szalonnát rászórjuk, 

és a megmaradt zsiradékkal meglocsoljuk. Reszelt sajttal megszórjuk. 175 fokon 
kb. 30 percig sütjük, majd a sütőből kivéve a húsokra tejfölt teszünk és még 5 
percre visszatesszük a sütőbe. Karajból vagy csirkemellből is el lehet készíteni

A cukkinit mossuk meg, töröljük szárazra. Vágjuk karikára (nem kell nagyon vastagra). 
Aki szeretné, meg is pucolhatja, de nem szükséges. Nem sóztam be, hogy ne enged-
jen levet. A joghurtot simára 
keverjük a liszttel, a préselt 
fokhagymával, tojással, sóval 
és borssal. Az összeaprított 
petrezselyemmel összeke-
verjük. Esetleg, ha túl sűrű 
lenne, egy kis tejjel lehet 
hígítani. Fél órát pihentet-
jük. A zsírt megmelegítjük, 
a cukkinit beleforgatjuk a 
masszába és aranybarnára 
sütjük. Forgatásnál vigyáz-
zunk, hogy a panír ne jöjjön 
le róla. Papírtörlőre szedjük, 
rögtön megsózzuk. Majoné-
zes salátával tálaljuk, de ma-
gában is finom.

KISS IMRÉNÉ MAGDI

Finomságok az asztalra 

Hozzávalók: 
6 szelet vékonyabb tarja

1 kg burgonya

20 dkg füstölt szalonna vagy  

20 dkg császárszalonna, de ne 

legyen húsos

só, bors

pirospaprika

5 nagyobb gerezd fokhagyma

1 nagy fej vöröshagyma

1 db paradicsom

1 nagy fej lilahagyma

1 db csípős paprika (el is hagyható)

15 dkg trappista sajt

200 g tejföl

Hozzávalók:

1 db közepes cukkini

20 dkg joghurt

10 dkg liszt

2 db tojás

1 kis csokor petrezselyem

2 gerezd fokhagyma

só, bors

zsír

Rakott tarja

Fokhagymás-joghurtos bundában sült cukkini
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 A túrkevei szkander csapat eredményeiről, 
újabb sikereiről egyre gyakrabban számolunk 
be olvasóinknak, ami bizonyítja a töretlen 
fejlődést. Az edzéseken túl és a versenyeken 
történő megmérettetés mellett nagy hang-
súlyt fektetnek a sportág népszerűsítésére is, 
hiszen a hagyományos Cross Running félma-
ratoni futóversenyen is jelen voltak, valamint 
az East Fest látogatóinak is kedvet csináltak a 
sportághoz.

A túrkevei Titánok szkander csapatát né-
gyen képviselték – Papp Hanna, Kiss Diána, 

Farkas Norbert és Deák Lajos – a Szlovákiá-
ban megrendezett Senec kupán július 13-án.  

Bal kezes indulások után ismételten szép 
eredmények születtek, hiszen Papp Hanna 1. 
helyen végzett, Kiss Diána 3. lett, míg Farkas 
Norbert a mozgássérült kategóriában 1. he-
lyen, junior kategóriában pedig 3.helyen vég-
zett. Deák Lajos éppen lecsúszva a dobogóról  
4. helyezést ért el.

Farkas András Róbert támogatásának 
köszönhetően jutott ki a csapat a versenyre, 
melyet ezúton is tisztelettel köszönnek!

MOLNÁR MAGDOLNA

TITÁNOK

Deák Lajos és szkanderes csapata nagy 
utat járt be az elmúlt néhány évben. 
Helyi kis garázssportból egy önálló 
szakosztállyá, s nemzetközi versenye-
ken induló sportnagykövetekké váltak, 
akik határainkon túl is viszik a hírét is 
városunknak. Nagyszerű dolog ez! 

Mint ahogy nagyszerű és példamu-
tató, hogy telefonnyomkodás és You-
tube-ozás helyett fiatalokat sportra és 
versenyzésre vesz rá valaki, és folya-
matos szervezéssel épít sportágat váro-
sunkban. Nyilván ez sok energiába, sok 
időbe és legfőképpen sok pénzbe kerül. 
Deák Lajos és a szakosztály jó ideig 
mindent saját pénzből állt, önkormány-
zatunk csak rendezvények szervezésé-
be szállt be forrással. Majd segítettünk 
edzőhelyszínnel, majd már két éve - a 
többi sportághoz hasonlóan - műkö-
dési támogatással is segítünk. Azonban 
önkormányzati forrásaink végesek. S 
nem csupán végesek: a színesedő, egy-
re többrétű sportélet egyre több forrást 
is igényelne, és egyre több szeletre kell 
vágni azt a bizonyos tortát, ami bizony 
nehéz helyzet elé állítja a városvezetést. 

Míg vannak sportolók, pl. testépítés 
területén, vagy sporthorgászok, akik eu-
rópai mezőnyben mérettetik meg magu-
kat, és mindent saját forrásból finanszí-
roznak, de egyre több az olyan sportág, 
amely önkormányzati forrásokkal épült, 
eljutottunk oda, ahol határt kell szabni. 
Nincs korlátlan sportforrás, és már így 

is többszörösét fordítja városunk sport-
ra, mint a szomszédos települések. 

A szkander sport jelenléte nagyszerű 
városunkban, eredményeikre büszkék 
lehetünk mind. Ugyanakkor már az 
Európa Bajnokság is megerőltető volt 
részükre pénzügyileg, míg ott kvalifi-
kációt szereztek az idei év őszén meg-
rendezésre kerülő görögországi világ-
bajnokságra, ami ismét milliós költség. 
Nem arról van szó, hogy nem tudná 
önkormányzatunk megerőszakolni a 
költségvetését, és kihasítani még pár 
százezer forintot, hogy hozzájáruljon, 
hanem arról, hogy miként legyünk kö-
vetkezetesek, ha más sportágak is joggal, 
megalapozottan kérnek tőlünk újabb, és 
újabb forrásokat. 

Nehéz, mert mindenkinek kelle-
ne több pénz a maga sportágára, de 
nekünk meg akkor is határokat kell 
húzni, ha fáj, mert felelős városvezetést 
nem lehet korlátlan pénzosztogatással 
megvalósítani. Ugyanakkor teljesen jó 
szívvel, őszinte szándékkal állok a Titá-

nok mellé, hogy segítsek támogatókat 
keresni részükre. Ők maguk is részt 
vesznek az útjuk és a verseny finanszí-
rozásában, mindössze azt szeretnék, 
ha lenne más is, aki örülne annak, ha 
túrkevei sportolók egy világbajnoksá-
gon szerepelhetnének. Osztozom ezen 
reményükben, bízom benne, hogy ott 
lehetnek idén ősszel, de ehhez azt kell 
kérnem: SEGÍTSÜNK NEKIK! 

Legyen összefogás, hogy kijuthas-
sanak Görögországba, és megméret-
tethessék magukat. Készítettek e célból 
gyűjtőedényeket, amivel engem is felke-
restek többszöri egyeztetés után, és gon-
doltam ezúton is felhívom a figyelmet: 
minden támogatásnak, segítségnek 
örülnek. Kb. 1,5 milliót kell összeszedni-
ük a csapat kiutazásához és a versenyen 
való részvételéhez, amibe természetesen 
ők maguk is beszállnak, de igyekeznek a 
város segítségét is igénybe venni. 

Sokszor kérünk pénzt közfeladatok-
ra, sokszor fogadunk el felajánlásokat 
városi célokra, ezzel visszaélni nem sze-
retnék, de ha van, aki ilyen jellegű sport-
feladatokat is szívesen finanszírozna, 
akkor a TAC Szkander Szakosztály há-
lával fogadja felajánlásaikat bármilyen 
összeggel. Kérem, aki szereti a szkander 
sportot, aki örülne, ha túrkevei sporto-
lók egy világbajnokságon vehetnének 
részt, segítsen nekik! 

Hajrá Titánok!

SEGÍTSÜNK KIJUTNI A VILÁGBAJNOKSÁGRA!
SALLAI R. BENEDEK

A 2024-es év különleges, hiszen idén kerül megrendezésre az V. 
Túrkevei Bagoly Futam Félmaraton futóverseny szeptember 14-èn. 

Különleges azért is, mert 5. éve több százan jelennek meg rendez-
vényen és mérettetik meg magukat különböző országokból, váro-
sokból, különböző távokon, amiért nem tudunk elég hálásak lenni. 
Különleges, mert 5 éve közel 100 ember dolgozik azon, hogy a TAC 
Futó szakosztályának eseményein minden résztvevő jól érezze ma-
gát. Sok-sok támogatója van a rendezvénynek, akik hisznek abban, 
hogy a futás szerelmesei a jobb élet, jobb egészség irányát választ-
ják. 

Bizonyára többen látták már, hogy a Kisújszállást-Mezőtúrt ösz-
szekötő út végéinél, szalmabálából készítették el a szervezők a ren-
dezvény kabaláját. A sportesemény szervezői egy játékra invitálnak 
mindenkit. Amennyiben feltöltik a közös fotót a kabala Bagollyal 
nyilvánosan a facebookon 2024.09.10-ig, a verseny napján, csodás 
ajándékot nyerhetnek. 

A fotóhoz csak annyit kell írni: #ötödikbagolyfutam 

Játékra fel!

T Ú R K E V E I  B A G O LY  F U TA M
2 0 2 4 .  S Z E P T E M B E R  1 4 .

MOLNÁR MAGDOLNA
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Július 20-án immár negyedik alkalommal rendezte meg 
a TAC Futó szakosztálya a Kevi Cross Running akadály- 
és terepfutóversenyt a Túrkeve Termál- és Élményfürdő, 
Szálló, Apartman és Kemping területén.

Az előző években sikerült felpezsdíteni a rendezvénnyel 
Túrkeve, illetve a környékbeli települések életét a sportág sze-
relmesei számára. Évről évre egyre több résztvevő van, nem-
csak az ország különböző városaiból – Szeged, Veszprém, 
Székesfehérvár, Gyoma, Szolnok – érkeznek hozzánk, hanem 
más országokból is, Ausztriából, Romániából. Idén közel 200 
versenyző állt rajthoz a különböző távokon. Volt 400 méteres 
futás a legkisebbek számára, 1 km-es táv a kicsit nagyobbak-
nak, 3, 5 és 10 km-es táv az elszántabb versenyzőknek. 

A szervezők mottója: „Biztos nem maradsz szárazon!”, 
amit rendre be is tartanak, hiszen az akadályok rendkívül 
változatosak. Volt, hogy szalmabálákat kellett leküzdeni, volt 
gumifal mászás, vizesárok, TAC-árok, ügyességi, kellő egyen-
súlyt igénylő akadály, ugrás, kúszás. Érdekességként emlí-
tem meg, hogy a versenyen olyan résztvevő is szerepelt, aki 
a legkomolyabb, legnagyobb erőpróbán, a spártai futáson is 
rendszeresen részt vesz, véleménye szerint a pálya szuper volt, 
változatos és helyenként nehéz.

Túrkeve alföldi, mezőgazdasági város, melynek adottsága-
it ismételten szerették volna teljes mértékben kihasználni a 

szervezők. Céljuk az egészséges életmódra és sport szeretetre 
való nevelés, a tömegsport kiterjesztése és a lakosság egészségi 
állapotának javítása. Fejleszteni és erősíteni a közösségi életet, 
a sportos életszemléletet, a sportszerű magatartást. Nos, ezek a 
célok is megvalósultak, hiszen „amatőr” futók és „profik” egya-
ránt megmérettették magukat, az apróságokról nem is beszél-
ve! Ők minden bizonnyal olyan felnőttekké válnak, akiknek 
a testmozgás, az egészséges életmód mindennapi életük része 
lesz. Jó volt látni a sok-sok mosolygós arcot a rendezvényen! 
Ismeretlenül is – nagyon sok más-más helyről érkező érdeklő-
dő, résztvevő volt – beszélgetésbe elegyedtek az emberek. 

A szervezés magas színvonalát bizonyítja, hogy külön zu-
hanyokkal biztosították a verseny utáni felüdülést, illetve a 
szükséges tisztálkodást a vizesárok leküzdését követően, éte-
lek, italok, gyümölcs várta a megfáradtakat. Nehéz lenne felso-
rolni mindazokat, akik segítségükkel hozzájárultak a tökéletes 
lebonyolításhoz, de a nyilvánosság előtt is köszönet illeti őket!

A nevezési díjakban benne foglalt elem volt a strandolás 
lehetősége is, ami kisvárosunk és strandunk jó hírnevét viszi 
még távolabbi pontokra, mint ahogy a barátságos légkör is, 
amit a szakosztály szervezésben, lebonyolításban résztvevő 
tagjai teremtettek meg. Minden bizonnyal ez is oka annak, 
hogy egyre többen látogatnak el eme jeles túrkevei rendez-
vényre. Jövőre találkozunk!

MOLNÁR MAGDOLNA

KEVI CROSS RUNNING

Az utóbbi években egyre nagyobb nép-
szerűségnek örvend a kerékpársport 
kisvárosunkban. Kisebb-nagyobb 
túrák kerültek megszervezésre, s kü-
lön öröm, hogy más településekről is 
csatlakoztak hozzánk résztvevők. A jó 
ötlet követendő! Igazi csapattá nőtte 
ki magát a társaság, akik a legnagyobb 
oda�gyeléssel segítik egymást egy-egy 
túra ideje alatt. 

A Kevi Kihívás immáron harmadik al-

kalommal vonz egyre több résztvevőt.
Július 12-14-ig zajlott a legutóbbi nagy 
túra, aminek célállomása a recski tá-
bor volt. 54 fő teljesítette a kihívást, 
ami valóban nagy kihívás volt – nem 
elsősorban a távolság miatt – a rekke-
nő hőségben. A csapatban mindenkit 
hősként ünnepeltek, hiszen a közel 40 
fokban mindenki kitarott és tekert ren-
dületlenül. A körültekintő szervezésnek 
köszönhető, hogy mindenre gondoltak, 
azokra is, akik nem a teljes távon kere-
keztek végig. A kísérő autósok segítsége 
nélkül nem ment volna, ezúton is kö-
szönjük odafigyelésüket, munkájukat. 
Czirják János, Vad István és Hajdú Sán-
dor, Kiss Imre, Herczegh Adél végig kö-
vették a kerékpárosokat, gondoskodtak 
a megfelelő vízpótlásról, energiabevitel-
ről, s ha szükség volt rá, a kerékpárok és 
a fáradt résztvevők szállításáról.

A „profi” kerekesek már kora dél-
után megérkeztek a táborba, míg az 
„amatőrök” később értek célba. Nem 
verseny volt a táv teljesítése, mindenki 
önmagával és az időjárási elemekkel 
küzdött elsősorban.
Éhenhalásunk elkerülése érdekében 
Tóth Lajos várt bennünket remekbe-

III. KEVI KIHÍVÁS 
KERÉKPÁROS TOUR KEVE

MOLNÁR MAGDOLNA

szabott bográcsos étellel, mind a tíz ujjunkat 
megnyaltuk az ízletes vacsora után. Feltétle-
nül ki kell emelni Csíderné Krisztina mun-
káját, aki nemcsak hogy a reggelit tálalta ízlé-
sesen elrendezve, de a rekkenő hőség ellenére 
százszámra sütötte számunkra a palacsintát a 
szombati bográcsban főtt babgulyáshoz.
A pénteki vacsorát követően érmeket kaptunk, 
hiszen elismerésre méltó volt a csapat teljesít-
ménye, mindemellett Kiss Imréné Magdi le-
pett meg bennünket finom süteményekkel és 
egy kerékpár-mézeskaláccsal.
A szombati napon – regenerálódásképpen – 
besétáltunk Parádra a Palócfesztiválra, ami 
sok-sok érdekességgel várta az odalátogató 
vendégeket. A csapatépítés elengedhetetlen 
része a szalonnasütés, természetesen mi sem 
hagytuk ki! Úgy vélem, mindenki nevében 
mondhatom, remekül éreztük magunkat! 
Mindig nagyszerű dolog jó emberek között, jó 
hangulatban eltölteni pár napot.
Már a következő túra szervezése zajlik, amin 
remélhetőleg újra együtt leszünk és talán 
újabb tagok csatlakoznak hozzánk!
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